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Milyen típusú hulladékot, hol helyezhetünk el?

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

Egyre többen hangoztatják, 
hogy a legjobb hulladék az, 
amit meg sem termelünk, hi-
szen az nem kerül pénzbe, 
azt nem kell újrahasznosíta-
ni, vagy megsemmisíteni. Et-
től messze vagyunk, viszont 
arra mindnyájan törekedhe-
tünk, hogy a hulladék meny-
nyiségét csökkentsük, amit 
csak lehet, újrahasznosít-
sunk, és a megfelelő helyen 
adjuk le a lomokat. Békés-
csabán legutóbb november-
ben volt lomtalanítás, ennek 
a tapasztalatairól, illetve ar-
ról, hogy mit, hol helyezhe-
tünk el, Szarvas Péter pol-
gármestert kérdeztük. 

– A tavaszi után most novem-
berben is volt lomtalanítás, 
amikor a nagydarabos hulla-
dékok széles körét szállította 
el a szolgáltató. Mit tapasz-
taltak a legutobbi lomtalaní-
tás során? 

– A nagy többség a sza-
bályoknak megfelelően él ez-
zel a lehetőséggel, de sajnos 
többen továbbra is tesznek 
ki a közterületre olyan hulla-
dékokat, amelyek nem tar-
toznak az elszállíthatók kö-
rébe. A háztartásokban kü-
lön gyűjtjük a szelektív- és a 
zöldhulladékokat, valamint a 
vegyes kommunális hulladé-
kot, de ezeken kívül is kelet-
keznek olyan típusú lomok, 
amelyek jogszerű átadásáról 
gondoskodnunk kell. Idén ja-
nuárban nyitotta meg kapu-
it a békéscsabai hulladékud-
var, ez a kőtörő telep mellett 
található és a régi Kétegyházi 
út felől közelíthető meg (Bé-
késcsaba, 2670/6 hrsz.). A 
telep a nyitvatartási idő alatt, 
a lakcímkártya bemutatásá-
val több olyan hulladéktípus-
ra is ingyenes átvételi lehe-
tőséget biztosít, amely lomta-
lanításkor sem helyezhető ki. 

Vannak továbbá textilgyűjtő 
konténerek és a használt ét-
olaj átvételére alkalmas gyűj-
tőpontok is a városban. Bár a 
békéscsabai lakosok túlnyo-
mó része tájékozott ebben a 
témában, és áttanulmányoz-
za a hulladékgazdálkodási 
közszolgáltató lomtalanítás-
sal kapcsolatos levelét, to-
vábbra is találkoznak kollégá-
im a közterületeken illegálisan 
kihelyezett hulladékokkal. 

– Gyakran a használt gu-
miabroncsok, elektronikai hul-
ladékok, építési törmelékek is 
megtalálhatók az illegálisan le-
rakott hulladékok között. Eze-
ket hol lehet leadni legálisan?

– A gumiabroncsokat illető-
en fontos tudnivaló, hogy azo-
kat a téli vagy a nyári gumik 
cseréjekor átadhatjuk a szol-
gáltatást végző gazdálkodó 
szervezetnek. 

Fejlesztés előtt áll a jaminai 
Pataky-Franklin-Kolozsvári 
utcai kereszteződés, amely 
a város egyik legforgal-
masabb csomópontja. A 
biztonság és a jogszabá-
lyi előírások miatt az ottani 
buszmegállót is áthelyezik, 
valamint modern gyalogát-
kelőket létesítenek. A részle-
tekről Nagy Ferenc alpolgár-
mestert, jaminai képviselőt 
kérdeztük. 

Nagy Ferenc kiemelte, hogy 
sok helyen lenne szükség 
átalakításra, azonban ezek 
közül a Pataky-Franklin-
Kolozsvári utcai keresztező-
dés nagy valószínűséggel a 
legveszélyesebb, hiszen itt 
rendkívül nagy a forgalom. 
Mint mondta, többször vé-
geztettek forgalomszámlá-
lást a szakmabeli cégekkel, 
amelyek azt állapították meg, 
hogy az utóbbi három-négy 

évben majdnem a három-
szorosára nőtt a forgalom 
ezekben az utcákban. Ehhez 
a Franklin utcai aluljáró és a 
szegedi vasútvonal átépítése 
nagyban hozzájárul. 

– Mindenki azt várja, hogy 
egy jelzőlámpás keresztező-
dés legyen ott, ám jelen pil-
lanatban az olyan sokba ke-
rülne, hogy – bár tervezzük 
– egyelőre nem látunk rá for-
rást és nincs ilyen pályázat 
sem. Éppen ezért a másik 
problémát szeretnénk meg-
oldani, mégpedig azt, hogy a 
kerékpárosok és a gyalogo-
sok át tudjanak jutni a másik 
oldalra, hiszen itt van például 
a MIVA bölcsőde és a busz-
megálló – folytatta Nagy Fe-
renc alpolgármester, majd 
hozzátette, hogy az autósfor-
galomra is jó hatással lesz a 
fejlesztés.

Megújul a Pataky-Franklin-
Kolozsvári utcai kereszteződés

Nagy Ferenc alpolgármester és Szarvas Péter polgármester a helyszínen Nagy Ferenc: Majdnem háromszorosára nőtt a forgalom az érintett utcákban

Év végi beszélgetés a képvi-
selőkkel, hivatali vezetőkkel; 
XI. Csabagyöngye Nemzet-
közi Pálinka, Párlat és Bor-
verseny; adományok az ad-
venti időszakban – ezúttal 
erről a három témáról kér-
deztük Herczeg Tamás or-
szággyűlési képviselőt. 

– Az idei utolsó közgyűlés előtt 
találkozóra hívta a csabai kép-
viselőket és hivatali vezetőket. 
Mi volt ennek a célja?

– Évekkel ezelőtt „találtam 
ki”, hogy beszélgetésre invi-
tálom a csabai képviselő-tes-
tület tagjait és a hivatal ve-
zetőit. A választókerület pol-
gármestereivel rendszeresen 
egyeztetünk a települések 

ügyes-bajos dolgairól, de úgy 
érzem, célszerű nem hivata-
los keretek között beszélget-
ni a képviselőkkel is. Ez a fó-
rum egyben a tiszteletem jele 
a mindenkori hivatalban lévő 
önkormányzati képviselők fe-
lé. Ilyen egyeztetési platform 
máshol tudtommal nem mű-
ködik. Ezúttal többek között a 
Versenyképes Járások Prog-
ramról, a 2025-ös közpon-
ti költségvetés tervezetéről, a 
Békéscsabán és vonzáskörze-
tében megvalósítani tervezett 
nagyberuházásokról és né-
hány jogszabály módosításá-
nak szükségességéről tárgyal-
tunk. A képviselők örömmel fo-
gadták a kezdeményezése-
met, tavasszal folytatjuk. 

– A Csabagyöngye Kulturá-
lis Központ a Csabai Pálinka 
Klubbal karöltve a közelmúlt-
ban rendezte meg a XI. Csa-
bagyöngye Nemzetközi Pá-
linka, Párlat és Borversenyt, 
amelynek egyik célja a pálin-
ka, mint Hungarikum népsze-
rűsítése volt. Ön több szálon is 
kapcsolódik a rendezvényhez. 
Melyek ezek?

– Tizenkét évvel ezelőtt egy 
baráti beszélgetésen fogalma-
zódott meg, hogy jó lenne egy 
olyan közösséget létrehozni, 
amelyben a pálinka készíté-
sével kapcsolatos tudást, ta-
pasztalatokat adhatnák át egy-
másnak a tagok. Lényegében 
ebből a gondolatból született 
meg a Békéscsabai Pálinka 

Klub, amelynek magam is ala-
pítója voltam. A klub a Csaba-
gyöngye Kulturális Központ-
ban lelt otthonra, itt tartja az-
óta is az összejöveteleit. Ezért 
volt kézenfekvő, hogy a Csa-
bagyöngyével közösen hir-
desse meg évről évre a pálin-
kaversenyét, amely most első 
alkalommal vált nemzetközi-
vé. Idén hármas jubileum kö-
tődik a Csabagyöngye szőlő-
höz. Egyrészt 190 éve szüle-
tett Stark Adolf, a Csabagyön-
gye szőlő nemesítője. Más-
részt ebben az évben volt a 
120. évfordulója annak, hogy 
a Csabagyöngye szőlő önálló 
fajtaként ismertté vált. 
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Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság

Legyünk óvatosak az online vásárlásokkal!
Békés Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság

A katasztrófavédelem tanácsai az ünnepekre

Beérett az elvégzett munka Tudnivalók a családi pótlékról

Az év végéhez kapcsolódó 
ünnepekhez közeledve kér-
jük, fordítsanak nagyobb 
figyelmet az ünnepi han-
gulathoz tartozó kellékek 
(gyertya, csillagszórók és 
elektromos, zenélő fényso-
rok, adventi koszorú) meg-
felelő használatára. Persze 
nemcsak az ünnepi alkalom 
fontos, hiszen ha tüzelő-, fű-
tőberendezéseink, gázüze-
mű egyéb berendezéseink 
nincsenek rendben, köny-
nyen tragédiába torkollhat 
az ünnep. 

Az alábbiakra is ügyeljenek, 
hogy az év végi ünnepekről 
szép emlékeik maradjanak.

Figyeljenek az ünnepi dí-
szek és eszközök szabályos 
és körültekintő vásárlására, 
használatára. A silány minő-
ségű termékek könnyen tra-
gédiát okozhatnak.

Gondoskodjanak a gyer-
tyák, mécsesek biztonságos, 
stabil elhelyezéséről, hogy 
azok még véletlenül se bo-
rulhassanak fel, eshesse-
nek le, ezzel gondot okozva 
a későbbiekben.

A világító berendezéseket, 
eszközöket úgy helyezzék 
el, rögzítsék és használják, 
hogy azok a környezetükre 
tűzveszélyt ne jelentsenek.

Égő gyertyák esetén vi-
gyázzanak azok elhelyezé-
sére, ne érje őket huzat vagy 
más nagyobb légmozgás, 

mivel ez a láng irányát és 
nagyságát megváltoztatja, ami 
a környezet meggyulladását 
okozhatja. 

Figyeljenek a meggyúj-
tott gyertyára, csillagszóró-
ra, mert az ezekről leváló, le-
eső szikrák, illetve részek be-
éghetnek a szőnyegbe, ágy-
huzatba, ruházatba és meg-
gyújthatják azt. Tegyenek 
alájuk tűzálló anyagú (fém, 
kerámia) alátéteket.

Az égő gyertyákat, csillag-
szórókat ne hagyjanak fel-
ügyelet nélkül.

Kérjük, ellenőriztessék a 
kéményeket, tüzelő-beren-
dezéseiket, illetve gázüze-
mű berendezéseiket. A he-
lyes tüzelőanyag használata 
nagyban segít az esetleges 
tragédia megelőzésében. A 

CO-, és füstérzékelő felsze-
relése nagyban növeli a csa-
lád biztonságát

A karácsonyi, szilveszteri 
időszakban ügyeljenek arra 
is, hogy a kisebb gyermekek 
ne maradjanak magukra a la-
kásban, ne legyen alkalmuk 
a gyertyákat, csillagszóró-
kat, tűz okozására alkalmas 
eszközöket felügyelet nélkül 
használni.

A későbbiekben figyelje-
nek arra, hogy az ünnepek 
előrehaladtával a karácsonyi 
díszek nagy része lassan el-
szárad, ezzel megnő a meg-
gyulladás veszélye.

Amennyiben tüzet, vagy 
arra utaló jelet, illetve CO-
szivárgást észlelnek, hala-
déktalanul, hívják a 112-es 
telefonszámot.

Hogy valóban örülni tudjunk 
az online megvásárolt áruk-
nak, érdemes több dologra is 
odafigyelni karácsony környé-
kén, de az új évben is.

• Mindig nézzünk utána, ellen-
őrizzük az adott oldalt, mielőtt 
vásárolnánk. Érdemes a cégada-
tokat is áttekinteni. Ha valahol 
kizárólag külföldi értékeléseket 
találunk, az gyanúra ad okot.

• A megdöbbentően olcsó 
árakat kínáló oldalak, közössé-
gi médiából érkező egyedi aján-
latok gyakran hamis weboldal-
ra, webshopra irányítanak. Ezek 
adathalász webhelyek, amelye-
ket kerüljünk el!

• Online vásárlás esetén le-
hetőleg kizárólag az erre léte-
sített, feltöltött virtuális kártyát 
(webkártya) használjunk. Ezen 
csak alacsony összeget tartsunk. 
Mérlegeljük az előrefizetés koc-
kázatát, legyen gyanús, ha után-
vétre nincs lehetőség!

• Más kérésére semmilyen 
alkalmazást, programot ne te-
lepítsünk a számítógépre vagy 
mobiltelefonra!

• Telefonon soha ne ad-
juk ki, vagy gyanús oldal-
nak internetbanki azonosító-
inkat, fizetéshez szükséges 
bankkártya-adatainkat!

• Kérjünk keresztazonosítást, 
amelynek során a feltett kérdé-
sekre a válaszok egy részét az 
intézmény ügyintézője adja meg, 
a válaszok másik részét pedig az 
ügyfél!

• Pénzösszeg fogadásához 
a nevünkön, számlaszámunkon 
(most már lehet e-mail cím, te-
lefonszám is) kívül másra nincs 
szükség. Ha valakinek ez nem 
elég, akkor azonnal szakítsuk 
meg vele a kapcsolatot!

• Piactéren soha ne fizessünk, 
ha mi vagyunk az eladók!

• Kérjünk értesítést a bankunk-
tól a számlánkat vagy kártyánkat 
érintő műveletekről, pénzmozgá-
sokról, továbbá állítsunk be limi-
teket, regionális és online korláto-
zást bankkártyáinkra!

• Lehetőleg ne kattintsunk a 
kereső által megadott „szpon-
zorált” találatokra. Ha tudjuk az 
adott bank, szolgáltató interne-
tes címét, akkor gépeljük be saját 

magunk vagy használjuk a bön-
gészőben elmentett könyvjelzőt!

• Ne klikkeljünk meggondo-
latlanul üzenetekben érkező lin-
kekre, csatolmányokra! A „túl 
szép, hogy igaz legyen” befekte-
tési ajánlatokra ne kattintsunk rá. 
A megtakarítások kezelését bíz-
zuk olyan szolgáltatóra, amely 
ismert, és rendelkezik a szüksé-
ges MNB-engedélyekkel! Mindez 
igaz a termékekre is: ha valamit 
nagyon olcsón árulnak, akkor fel-
tehetően csalással van dolgunk.

• Kerüljük a nyilvános wifiket! 
Ne használjunk ilyet internetes 
vásárláshoz, bankoláshoz, pénz-
ügyi tranzakcióhoz!  Ha online vá-
sárolunk, otthonról tegyük meg!

Forrás: mnb.hu

A gyermek nevelésével, is-
koláztatásával járó költsé-
gekhez az állam havi rend-
szerességgel járó nevelési 
ellátást vagy iskoláztatási tá-
mogatást, azaz családi pót-
lékot nyújt. 

A családi pótlék az állam ré-
széről biztosított olyan tá-
mogatás, amely elismerve a 
család és a gyermekvállalás 
fontosságát – jövedelmi hely-
zettől függetlenül – a gyerme-
ket nevelő szülőt illeti meg. 

A nevelési ellátás a gyer-
mek születésétől a tankötele-
zetté válása évének október 
31-éig jár a jogosult részére. 
Az iskoláztatási támogatás a 
tankötelessé válás évének 
november 1-jétől a tanköte-
lezettség teljes időtartamá-
ra, valamint a tankötelezett-
ség megszűnését követően 

közoktatási intézményben ta-
nulmányokat folytató gyer-
mekre tekintettel annak a 
tanévnek az utolsó napjáig 
jár, amelyben a gyermek a 
20. életévét, a sajátos neve-
lési igényű gyermek pedig a 
23. életévét betölti.

A családi pótlék összege 
függ a nevelt gyermekek szá-
mától, a gyermekek egész-
ségügyi állapotától, valamint 
az egyedülállóságtól. Egye-
dülállónak az a személy mi-
nősül, aki hajadon, nőtlen, 
özvegy, elvált, házastársától 
külön él és nincs élettársa.

A családi pótlék havi ösz-
szege például egygyermekes 
család esetén 12 200 forint, 
kétgyermekes család esetén 
gyermekenként 13 300 forint, 
három- vagy többgyermekes 
család esetén gyermekenként 
16 000 forint, tartósan beteg, 

illetve súlyosan fogyatékos 
gyermeket nevelő egyedülálló 
esetén 25 900 forint.

A családi pótlék iránti ké-
relem benyújtható szemé-
lyesen, postai úton, valamint 
elektronikus úton a kormány-
hivatalnál, Békéscsabán a 
Munkácsy u. 4. sz. alatti csa-
ládtámogatási ügyfélszolgá-
laton, valamint a kormány-
ablakokban. További hasz-
nos információk érhetők el 
az alábbi honlapon: https://
www.a l lamk incs ta r.gov.
hu/csaladok-tamogatasa/
C s a l a d _ g y e r m e k /
csaladi-potlek

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály

Tekintély, elismerés, rangos 
munka, mestermunka, mes-
terremek, odaadás, szenve-
dély, igényesség, tudás, a 
teljesítmény tisztelete – ez a 
mesterfokozat – hangzott el 
a mesteravató ünnepségen. 
A Békés Vármegyei Keres-
kedelmi és Iparkamara har-
mincnégy mesternek adta át 
a mesterlevelet. Fodrászok, 
fotográfusok, pincérek, au-
tószerelők, autóelektronikai 
műszerészek léptek feljebb a 
képzeletbeli ranglistán. 

– A mester mindig is elismert 
volt. Ez a szó a magyar mel-
lett más európai nyelvekben is 
összekapcsolódik egy pozitív 
jelentéstartalommal, amely va-
laminek a nagyságát emeli ki. 
Eljutottak a szakmájuk csúcsá-
ra, de itt még nem ér véget ez az 
út. Hiszen oda felérni egy hosz-
szú és komoly tanulási folyamat 
eredménye, de ott meg is kell 
maradni. S nagyon fontos, hogy 
a mestereknek legyenek tanít-
ványaik, hiszen mester nem lé-
tezik tanítvány nélkül – hangzott 
el az ünnepi beszédben. 

Ahhoz, hogy valaki mester-
képzésen vehessen részt, több 
éves szakmai gyakorlat szük-
séges. Ehhez jött több hónap-
nyi ,,továbbképzés” munka után 
és hétvégénként, összesen leg-
alább 180 óra elméleti és gya-
korlati feladat elvégzése. A leg-
nagyobb hangsúlyt természe-
tesen ebben az esztendőben 
is a szakmai tantárgyak kapták, 
de ezen túl számos, az életben 
hasznos tudással gazdagodtak 
a jelentkezők. Tanultak a min-
dennapi élethez szükséges vál-
lalkozásismeretet, jogot, sőt, pe-
dagógiai ismeretek is felbukkan-
tak a képzésben és a vizsgán. 
Többen tanítani szeretnének 
majd az oklevél megszerzése 

után, van, aki az ismereteit akar-
ta bővíteni, frissíteni, hiszen a 
szakmai újdonságok itt bukkan-
nak fel leggyorsabban, másnak 
a vállalkozásához kellett a bizo-
nyítvány megszerzése. 

Kik végeztek? Mint azt dr. 
Orosz Tivadar elnök elmond-
ta, Békés vármegyében 34 fod-
rász, fotográfus, pincér, autó-
szerelő, autóelektronikai mű-
szerész tanult és végzett sike-
resen a mesterképzésen be-
lül, döntő többségük a Kulturá-
lis és Innovációs Minisztérium 
támogatásával. Ennek köszön-
hetően a szakembereknek, 
akik visszaültek az iskolapadba, 
csak a teljes díj 40 százalékát 
kellett kifizetniük. 

https://www.allamkincstar.gov.hu/csaladok-tamogatasa/Csalad_gyermek/csaladi-potlek
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BÉKÉSCSABA HAZAVÁR!

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Milyen típusú hulladékot, hol helyezhetünk el?

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Többek között a téli síkos-
ság-mentesítést, egy jaminai 
bölcsőde építését, valamint 
az Árpád soron egy új sé-
tány és pihenő kialakítását 
érintette Szarvas Péter az 
aktuális kérdésekről szóló 
legutóbbi  tájékoztatóján. 

Szarvas Péter elmondta, 
hogy Békéscsaba a Virá-
gos Magyarország verseny 
gáláján a Magyar Turiszti-
kai Ügynökség és a Virágos 
Magyarország Szervező Bi-
zottsága különdíját vehette 
át a közelmúltban. A zsűri az 
értékelésnél kiemelte a Mun-
kácsy Negyed kulturális és 
turisztikai értékeit, valamint a 
negyedhez kapcsolódó zöld 
környezetet. 

A polgármester beszélt ar-
ról, hogy pozitívan reagált 

arra a forrásigénylésre az 
Építési és Közlekedési Mi-
nisztérium, amelyet a város-
vezetés a Munkácsy Mihály 
Múzeum homlokzatának és 
tetőszerkezetének a felújí-
tására adott be. Hozzátette: 
pont még nem került a támo-
gatás végére, de a tárgyalá-
sok jól haladnak.

A közmeghallgatáson is 
szóba került, hogy a vasút- és 
az autóbusz-állomáson kevés 
a kerékpártároló-helyek szá-
ma. Elhangzott, hogy a táro-
lók bővítésére az önkormány-
zat a következő évi költségve-
tésben biztosít forrást.

A városvezető hangsúlyoz-
ta: az önkormányzat no vember 
első felében felmérte, hogy a 
téli síkosság-mentesítéssel és 
hókotrással megbízott vállal-
kozó, a TAPPE Kft. miképpen 

készült fel. A gépek a szolgál-
tató rendelkezésére állnak. 
Megjegyezte, hogy a munkát 
a külső városrészekben is el-
végzik, ott kisebb vállalkozók 
feladata a síkosság-mentesí-
tés és a hókotrás, míg a főuta-
kon a Magyar Közút az illeté-
kes ezekben a munkákban. 

– A kormány 100 százalé-
kos támogatásával Ja mi nában, 

az Erzsébet lakóparkban egy 
900 négyzetméteres, teljesen 
új és modern bölcsőde épül-
het, megközelítőleg 650 mil-
lió forint forrásból. A hat cso-
portszobával rendelkező lé-
tesítmény építése várhatóan 
2025-ben elkezdődhet – adta 
hírül Szarvas Péter.

A polgármester beszélt ar-
ról, hogy nagy népszerű-
ségnek örvend a Munkácsy 
és a Réthy híd közötti sé-
tány a lakosság körében. A 
Wenckheim turista- és kerék-
párút projektben az Árpád so-
ron, a Bánszki utcai híd és a 
Réthy Pál híd közötti szaka-
szon körülbelül 100 méter 
hosszúságban egy új sétány 
és pihenő valósul meg 2025 
tavaszán. A pihenőterületen 
okospadot, vízijátékot, inter-
aktív táblát, hulladékgyűjtőt, 
kerékpártámaszt, térvilágítást 
és térfigyelő kamerát is telepí-
tenek. A sétány kialakítása 65 
millió forint 100 százalékos in-
tenzitású állami támogatásból 
valósul meg.

Gulyás Gergő

Békéscsaba önkormány-
zata évente két alkalommal 
hirdet pályázatot felsőfokú 
tanulmányokat folytatók tá-
mogatására, a Békéscsaba 
hazavár! felsőoktatási hall-
gatói ösztöndíj elnyerésé-
re, valamint a diplomás pá-
lyakezdők támogatására, a 
Békéscsaba hazavár! élet-
kezdési támogatás elnye-
résére. 

December 6-án, a város-
házán aláírták szerződé-
seiket a program legújabb 
támogatottjai. Varga Tamás 
alpolgármester az esemé-
nyen elmondta: a kezdemé-
nyezés 2015 óta kínál lehe-
tőséget a fiataloknak, azóta 
százötvenhatan részesültek 
ilyen támogatásban.  

– A támogatás célja, hogy 
a fiatalok Békéscsabán kezd-
jék meg életüket, és itt indít-
sák el karrierjüket. Az eddi-
gi visszajelzések alapján a 
pályázatot elnyerők valóban 
itt maradtak, ez azt jelenti, 

hogy a felhívásban meg-
szabott néhány éves itt tar-
tózkodási kötelezettség elég 
idő volt arra, hogy megtalál-
ják a számításaikat – fogal-
mazott az alpolgármester, 
majd kiemelte, hogy ezek 
a fiatalok a város tevékeny 
építői. Diplomás, művelt em-
berekre pedig mindig nagy 
szükség van.

December 6-án két felső-
oktatásban tanuló diák kap-
ta meg az ösztöndíjat, vala-
mint öten részesültek élet-
kezdési támogatásban. Az 
egyik fiatal, Németh Balázs 
Sándor kiemelte, hogy több 
mint tíz éve a városban él, itt 
dolgozik, és itt tervezi folytat-
ni a pályafutását. Szeberé-
nyi Gréta – aki általános is-
kolába és gimnáziumba Bé-
késcsabára járt – elmondá-
sa szerint nagyon pezsgő di-
ákéletnek volt a részese, és 
ezt szeretné megadni majd 
a későbbiekben a gyerme-
keinek is itt, a városban.

Bere Mátyás

Síkosság-mentesítés, sétány, bölcsőde

Továbbá háztartásonként 
4 darab gumiabroncs leadha-
tó a békéscsabai hulladékud-
varban. Ha új elektronikai esz-
közt vásárolunk, a régi készü-
léket köteles a forgalmazó át-
venni, valamint bontás nélkül, 
egészben ezek is leadhatóak 
a hulladékudvarban. Itt szeret-
ném megjegyezni, hogy van-
nak olyan koncessziós szerző-
déssel rendelkező gazdálko-
dó szervezetek, amelyek még 
átvételi díjat is fizetnek a be-
szállításukért, ilyenek például 
a Fecó-Ferr Fém Bt. (Gyár u. 
2.), VAFÉM Kft. (Csorvási út 
23.), Farkasvas Bt. (Építők út-
ja 2620/1 hrsz.). Ezekről a hul-
ladéktípusokról a mohu.hu ol-
dalán találhatnak bővebb in-
formációt. Az építési-, bontá-
si hulladékok szintén leadha-
tóak mennyiségi korlátozással 

a hulladékudvarban. Vannak 
olyan gazdálkodó szerveze-
tek, amelyek díj megfizetése 
mellett ezeket a törmelékeket 
hasznosítják, és építési anya-
got állítanak elő belőle. 

– Olyan is előfordul, hogy a 
nagyképernyős televíziók ha-
talmas dobozait, vagy egyéb, 
nagy csomagolóanyagot tesz-
nek ki kukák mellé. Itt hogyan 
járhatunk el szabályszerűen? 

– A szolgáltató tájékoztatá-
sa szerint a nagyméretű pa-
pírdobozokat össze kell vág-
ni, majd kötegelve a szelektív 
gyűjtési napon a sárga kuka 
mellé kell helyezni. Ily módon 
azokat elszállítják. Termé-
szetesen itt is vannak olyan 
koncessziós szerződéssel 
rendelkező gazdálkodó szer-
vezetek, amelyek még át-
vételi díjat is fizetnek a cso-
magolóanyag beszállításá-
ért, mint például a Poparec-
Recycling Kft. (Kétegyházi út 
22.) és Bakos István vállalko-
zó (Kétegyházi út 30.).  

 A csabai hulladékgyűjtő 
udvarban leadható egyéb 
hulladékokról részlete-
sen a https://tappe.hu/
hulladekudvaron-leadhato-
hulladekok/ oldalon kap-
hatnak tájékoztatást.

M.E.

Megújul a Pataky-Franklin-
Kolozsvári utcai kereszteződés

A buszmegálló áthelyezé-
sére egy, az önkormányzat 
hatáskörén kívül álló ok miatt 
van szükség, hiszen a jog-
szabályok nem engedik meg, 
hogy a gyalogátkelőhely-
től számított 15 méteren be-
lül buszmegálló legyen. Ilyen 
tekintetben pedig biztonsá-
gosabb is lesz a keresztező-
dés, hiszen így nem takarja 
el a megállóban tartózkodó 
busz a kilátást. A fejlesztés 
tisztán önkormányzati forrás-
ból valósul meg.

– Az önkormányzatnak van 
gyalogosátkelőhely-létesítési 

terve, amely erre az évre 
négy ilyen gyalogátkelőhe-
lyet irányzott elő, ezek egyike 
az itteni. De a jaminaiak szá-
mára és számomra is most 
ez a legfontosabb – emelte ki 
a politikus.

– A szakemberek javasla-
tai alapján megvalósuló gya-
logátkelőhelyek rendkívü-
li módon segítik itt a bizton-
ságos átkelést. Az autósok 
tudják, hogy a gyalogátkelő-
helyekre erős szabályok vo-
natkoznak; ha a gyalogos le-
lép a járdáról, vagy átkel a 
zebrán, akkor meg kell állni, 
az átkelőhely közelében pe-
dig lassítani kell – folytatta az 

alpolgármester, majd kiemel-
te, hogy a későbbiekben 
gondolkodni kell egy sebes-
ségmérő kihelyezéséről is a 
kereszteződés közelében.

A beruházás tavasszal fe-
jeződik be, de nem lesz állan-
dóan munka a területen, így 
a forgalomkorlátozás sem 
lesz folytonos a keresztező-
désben. Az első szakaszban 
a buszmegálló áthelyezése 
történik meg, majd pedig a 
gyalogátkelők készülnek el, 
melyekhez prizmák, villogók 
is tartoznak majd, és termé-
szetesen fényvisszaverő fel-
festés is lesz.

Bere Mátyás

A beruházás tavasszal fejeződik be, de nem lesz állandóan munka a területen, így a 
forgalomkorlátozás sem lesz folytonos a kereszteződésben

A Bánszki utcai híd és a Réthy Pál híd közötti új sétány látványterve
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4 Csabai MérlegKözgyűlés

December 11-én tartotta idei utolsó ülését Békéscsaba 
képviselő-testülete. A közgyűlés után, lapzártánkig Szar-
vas Péter polgármester, a Fidesz-KDNP, valamint a Haj-
rá Békéscsaba képviselőcsoportja, illetve Fülöp Csaba 
(független) és Gyebnár Dávid (Mi Hazánk) képviselők ér-
tékelték a legfontosabb döntéseket. A Patrióta Békéscsa-
ba frakció közgyűlés utáni tájékoztatójáról a Csabai Mér-
leg következő számában olvashatnak.

Szarvas Péter: Nagyon jó a város pénzügyi helyzete

Szarvas Péter a közgyűlés 
legfontosabb napirendi pont-
jai közül elsőként az idei költ-
ségvetés értékelését emel-
te ki. 

– Sokféle hatás érte az ön-
kormányzat pénzügyi gazdál-
kodását idén, de a legfonto-
sabb az – a képviselők is ezt 
erősítették meg –, hogy na-
gyon jó a pénzügyi helyzet. 
Takarékosság jellemezte az 
idei működést, de még így is 
nagyon sok fontos feladatot 
megoldottunk. Emellett az in-
tézményeink, cégeink számára is tudtunk plusz forrást biztosí-
tani, valamint komoly összeget fordítottunk a városgazdálkodá-
si feladatokra. Némi tartalékkal is rendelkezünk a jövő évi fel-
adatok ellátásához – emelte ki a polgármester.

A közgyűlésen elhangzott, hogy a gyermekétkeztetést vég-
ző szolgáltató január 1-jétől 15 százalékos emelést irányzott 
elő a térítési díjakra vonatkozóan. A testület – figyelembe véve 
a minimálbér, a garantált bérminimum és az élelmiszer infláció 
mértékét – végül 8,5 százalékos emelést szavazott meg. Szar-
vas Péter megjegyezte, hogy a két és fél évvel ezelőtt indított 
közétkeztetési tanács továbbra is működik a városban, amely 
a szolgáltató tevékenységét követi nyomon. 

A városvezető közölte: az önkormányzat komplex tervekkel 
rendelkezik arra vonatkozóan, hogy jövőre mely szakaszokon 
bővítenék a kerékpárút-hálózatot. A Kazinczy lakótelepen, a 
Szabadság téren, a Széchenyi utcában és az Ihász utcában is 
szeretnének kerékpárutat építeni, valamint olyan útszakaszok 
felújítása is tervben van, ahol elavult a kerékpárút.

Szarvas Péter beszélt arról, hogy három emléktábla elhelye-
zéséről is döntött a közgyűlés: Stark Adolf emléktábláját a vá-
rosháza árkádsorán helyezik el, Suhajda Szilárd emléktáblája 
a belvárosi iskola aulájában, a Béköt gyár emléktáblája pedig a 
Rokka rendezvényházban kap helyet. 

A polgármester elmondta, zárt ülésen döntöttek arról, hogy a 
Békéscsabáért kitüntetést Mácsai Sándornak, a Békéscsabai 
Hagyományőrző Kulturális Kör elnökének, a Békéscsabai Élet-
műdíjat pedig Vozár Márton vendéglátós és oktatási szakem-
bernek, valamint Vincze Jánosnénak, a Kisvendéglő a Hargitá-
hoz étterem tulajdonosának ítélték oda. 

Fidesz-KDNP: 400 millió forinttal több jut fontos feladatokra

A Fidesz-KDNP közgyűlés utáni tájékoztatóján Bálint Jó-
zsef alpolgármester és Opauszki Zoltán frakcióvezető ismertet-
te, hogy a tervezettnél nagyobb iparűzési adóbevételeknek kö-
szönhetően csaknem 400 millió forint pluszforrás jut idén fontos 
önkormányzati feladatokra. A többletbevételnek köszönhetően 
önkormányzati tulajdonú cégeknek, kulturális, illetve oktatási in-
tézménynek tudnak többlettámogatást nyújtani még a 2024-es 
költségvetésből. 

– A kormány által meghirdetett Versenyképes Járások Prog-
ram révén – a kormányzat kalkulációi alapján – Békéscsaba vár-
hatóan mintegy 300 millió forint iparűzési adó többletbevételt ér-
het el 2025-ben. Ennek az újraosztását célozza maga a program. 
Jelenlegi ismereteink szerint azt látjuk, hogy Békéscsaba és já-
rása esetében ekkora iparűzési adó növekmény esetén, várható-
an 500 millió forintra fogja a kormányzat kiegészíteni a programra 
biztosított forrást. Tehát Békéscsaba és a járási települések ezzel 
a programmal jól járhatnak – emelte ki Opauszki Zoltán.

Bálint József kitért arra, hogy a város helyi esélyegyenlősé-
gi programját, a szociális szolgáltatási koncepcióját, valamint az 
egészségügyi alapellátás támogatását is tárgyalta a közgyűlés. 
Az alpolgármester hangsúlyozta, hogy mind az önkormányzat 
szociálpolitikai osztályán, mind a szociális intézményekben dol-
gozók kimagaslóan végzik munkájukat.

Az alpolgármester elmondta, hogy a Békéscsabáért kitün-
tetést a közgyűlés zárt ülésen ítélte oda Mácsai Sándornak, 
akit nyugdíjas mérnökként, valamint a Békéscsabai Hagyo-
mányőrző Kulturális Kör elnökeként ismerhetnek a békéscsa-
baiak. Döntöttek a Békéscsabai Életműdíj két kitüntetettjéről 
is. Az egyik díjat Vincze Jánosnénak ítélte a közgyűlés, aki 
a férjével huszonöt éve üzemelteti az országos hírű jaminai 
éttermét, a Kisvendéglő a Hargitáhozt. Ugyancsak a békés-
csabai gasztronómia hírnevét öregbíti vendéglátósként  Vo-
zár Márton,  aki szintén életműdíjat kap. 2024-ben a grémi-
um nem döntött díszpolgári címről, mivel nem érkezett erre 
javaslat.

Hajrá Békéscsaba: Tartalékkal vágunk neki 2025-nek

A közgyűlést értékelő tájékoztatón dr. Szigeti Béla képvise-
lő és Ádám Pál tanácsnok a költségvetésről, a kerékpárút-fej-
lesztésről, a Pannon Menzáról és a jövő évi kilátásokról be-
széltek, rendhagyó módon az Andrássy úton. 

– A december 12-ei közgyűlés talán legfontosabb témá-
ja a költségvetés volt, ahol visszatekintettünk 2024-re, illetve 
megtárgyaltuk a jövő évi költségvetési koncepciót. Megállapí-
tottuk: a feszes gazdálkodás biztosította, hogy minimális tar-
talékkal vágjunk neki a 2025-ös évnek, és azt is megállapítot-
tuk, hogy várhatóan változatlan gazdasági körülmények kö-
zött kell működnünk – fogalmazott dr. Szigeti Béla.

A képviselő kiemelte, hogy a legfontosabb most is a műkö-
dőképesség biztosítása. 

– A számlákat ki kell fizetni, ahogy eddig is tettük. Fontos-
nak tartjuk, hogy a munkahelyek védelmét, a jövedelmek ér-
tékének megőrzését biztosítsuk, emellett egy új elem jelent 
meg a prioritások között, ez pedig a fenntarthatóság és a zöld 
környezet biztosítása – folytatta.

Dr. Szigeti Béla hangsúlyozta: a saját környezetében min-
denki tapasztalhatja, hogy a növények nem képesek lépést 
tartani a változó klímával, így azok megújítására sokkal töb-
bet kell majd áldozni.

Ádám Pál  a kerékpárforgalmi hálózati terv aktualizálását 
emelte ki, melynek célja a városi közlekedésfejlesztés szé-
leskörű kiterjesztése, illetve annak biztonságosabbá, hatéko-
nyabbá tétele.

– A kerékpárforgalmi hálózati terv nemcsak új kerékpárút 
építéséről szól, hanem a meglévő, régi kerékpárutak felújításá-
ról, városrészek, turisztikai látványosságok összekötéséről is. 
Fontos a turisták idecsalogatása, de természetesen az itt élő 
emberek mindennapos, minőségi időtöltésének és egészség-
megőrzésének biztosítása is – hívta fel a figyelmet Ádám Pál.

A képviselő a Pannon Menzával kapcsolatban kifejtette, 
hogy a cég a kezdeti problémákon túljutva rugalmas, megol-
dás-orientált és kompromisszum-kész a várossal szemben. 
Mint mondta, sokat fejlődött a menza, a próbaétkezések alkal-
mával ezt többen is megtapasztalhatták. 

Fülöp Csaba: Négy pilléren nyugszik a költségvetés

Fülöp Csaba független kép-
viselő kiemelte, hogy a 2024-
es költségvetés módosítását 
elfogadta a képviselő-testület. 
Hozzátette: kijelenthető, hogy 
a 2025-ös évre biztos alapot 
tudhatunk magunkénak. Mivel 
az állami költségvetést csak 
a decemberi záró ülésszakon 
fogadja el az Országgyűlés, 
az abban meghatározott ke-
retösszegek ismeretében tud 
a város majd precízen tervez-
ni. Mint mondta, fontos a helyi 
iparűzési adóval kapcsolatos új szabályozás, hisz a plusz költ-
ségvetési sorok tervezése nagyban függ ettől. 

A képviselő úgy fogalmazott, hogy a helyi költségvetésnek 
négy pilléren kell nyugodnia: biztosítania kell a működést; az új 
beruházási lehetőségeket kell jól kihasználnia (például a TOP 
Pluszt); fontos a Békéscsabai Városgazdálkodási Kft. tevékeny-
sége, a közterek karbantartása, fejlesztése; majd ezután jön a 
negyedik pillér, amely az önként vállalt közművelődési, oktatá-
si, kulturális, szociális, vállalkozásfejlesztési feladatokat foglalja 
magában. 

Fülöp Csaba Békéscsaba mobilitási terve kapcsán megje-
gyezte, hogy a kerékpár-hálózat fejlesztése mellett fontos az új 
kerékpártároló helyek kialakítása, ez az egyéni választókerületek 
saját képviselőinek személyes feladata is. 

Gyebnár Dávid: Nem fogadtam el a menzadíj emelését

Gyebnár Dávid, a Mi Ha-
zánk Mozgalom képviselője a 
város esélyegyenlőségi prog-
ramjában elérhető önkormány-
zati bérlakások kérdésében, il-
letve a gyermekétkeztetés ár-
emelkedésében foglalt állást.

– Országos szintű problé-
ma a szociális bérlakásokat 
illetően, hogy gyakran olyan 
antiszociális egyének kap-
ják meg, veszik azokat birtok-
ba, akik nem képesek a bér-
lemény felelősségteljes keze-
lésére. Azok az emberek, akik csak élősködnek a szociális hálón, 
kárára vannak az adott településnek. Békéscsabán komoly krité-
riumoknak kell megfelelnie annak, aki bérlakáshoz kíván jutni, és 
a lakások ellenőrzése is folyamatos, így itt valóban olyan rászo-
rulók kapják, akik vigyáznak is rá – foglalta össze a képviselő.

Gyebnár Dávid beszélt arról is, hogy a Pannon Menza Szol-
gáltató és Vendéglátó Kft. még szeptemberben 15 százalékos 
díjemelést kezdeményezett, indokaként a garantált bérminimum 
várható emelkedését és a nagykereskedelemben tapasztalha-
tó áremelkedéseket jelölte meg. A közgyűlésen végül egyedül ő 
nem szavazta meg a többiek által elfogadott 8,5 százalékos mér-
tékű emelést, illetve a céggel a szerződésmegújítást. Mint mond-
ta, ha a munkabérek is 15 százalékkal emelkednének, jogosnak 
tartaná a felvetést, így azonban nem.

Gulyás Gergő, Kugyelka-Zámbori Eszter, 
Fajó Attila, Bere Mátyás

Véradási lehetőség a Békéscsabai Területi Vérellá-
tóban (Békéscsaba Gyulai út 20.): Hétfőn 9-18, kedden  

9-14, szerdán 9-14, csütörtökön 9-14, pénteken 9-12 óráig. 
FONTOS! Véradás előtt egyen rendesen, igyon legalább 

1 liter folyadékot. TAJ kártya, személyi igazolvány, lakcím-
kártya szükséges. Véradásról további információk:

www.veradas.hu, www.ovsz.hu

Véradás

A közgyűlés legfontosabb döntéseit értékelték a képviselők és a polgármester

Szarvas Péter 

Opauszki Zoltán és Bálint József

Dr. Szigeti Béla és Ádám Pál

Fülöp Csaba

Gyebnár Dávid

Januártól kéthetente szállítja el a szelektív hulladékot a TAPPE
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Ü L É S E Z E T T  A  K Ö Z G Y Ű L É S

December 11-én tartotta idei utolsó közgyűlését Békéscsaba képviselő-testülete. Szarvas Péter polgármester az év összegzéseként kiemelte, hogy az önkormányzat működésének pénzügyi fegyel-
me megmaradt. Számos fejlesztést hajtottak végre, kiegyensúlyozott intézményi működés zajlott, a helyi vállalkozások pedig kiemelkedően teljesítettek. A városvezető felidézte, hogy zavartalanul zaj-
lott az európai uniós és önkormányzati választás, kialakult az új képviselő-testület. Köszönetet mondott a korábbi képviselőknek, az újaknak pedig további jó munkát kívánt. Eredményes, sikeres önkor-
mányzati évnek nevezte 2024-et, és megköszönte a konstruktív javaslatokat. Végül a testület boldog karácsonyt és sikerekben gazdag új évet kívánt mindenkinek.

Boldog karácsonyt és sikerekben gazdag új évet mindenkinek!

Aktualizálták a Békéscsa-
ba és várostérsége Fenn-
tartható Mobilitási Tervét 
(SUMP), amely a város és 
környéke közlekedés-fej-
lesztési irányait határozza 
meg a fenntarthatóság je-
gyében.

A terv a 2021–2027-es eu-
rópai uniós programozási 
időszakhoz igazodva ké-
szült, és célja, hogy javítsa a 
közlekedés hatékonyságát, 
biztonságát, valamint kör-
nyezeti fenntarthatóságát. 
A tervhez forgalomszámlá-
láson és lakossági, illetve 
intézményi kérdőíveken ala-
puló felmérést, emellett a 
Volánbusz Zrt. segítségével 
utasszámlálást is végeztek.

A dokumentum alapelvei 
közt szerepel az emberköz-
pontú közlekedési stratégia ki-
alakítása, az elérhetőség, a 

biztonság, a hatékonyság és 
a környezetvédelem előtérbe 
helyezése, valamint a közleke-
dési módok összehangolása.

A problémák között sorol-
ja a motorizáció növekedé-
se okozta forgalmi torlódá-
sokat, a zöldfelületek csök-
kenését, a növekvő parkolá-
si igények miatt az infrastruk-
túra romlását a klímaváltozás 
hatására, illetve a közlekedé-
si szokások változását a digi-
tális munkavégzés terjedése 
miatt.

A tervben a fenntartha-
tó közlekedési módok támo-
gatását (kerékpározás, kö-
zösségi közlekedés), az inf-
rastrukturális fejlesztések és 
közlekedésbiztonsági intéz-
kedéseket, valamint a szem-
léletformálást és a digitá-
lis megoldások alkalmazá-
sát javasolják a problémák 
megoldására. 

Békéscsaba önkormányza-
tának Helyi Esélyegyenlősé-
gi Programját felülvizsgálta 
a képviselő-testület a de-
cemberi ülésen.

A 2023–2028-as időszakra 
készült dokumentum célja a 
hátrányos helyzetű társadal-
mi csoportok esélyegyenlősé-
gének javítása; valamint hely-

zetelemzést, problémákat és 
intézkedési terveket vázol fel. 
Nevesítették például a prog-
ramban a Lencsési lakótelep 
egészségügyi infrastruktú-
rájának korszerűsítését, az 
önkormányzati bérlakások 
energetikai korszerűsítését, 
lakhatási körülmények javí-
tását, az eladósodott csalá-
dok helyzetének javítását, a 

hátrányos helyzetű családok 
számára számítástechnikai 
eszközök biztosítását, vala-
mint a prevenciót.

Békéscsaba önkormány-
zata különböző partnerek-
kel – például szociális intéz-
ményekkel, civil szervezetek-
kel, a rendőrséggel – műkö-
dik együtt a program végre-
hajtása érdekében.

A Pannon Menza Szolgál-
tató és Vendéglátó Kft. szept-
emberben az egységár (nyers-
anyagnorma és rezsiköltség) 
15 százalékos emelését kez-
deményezte. Indokaként a ga-
rantált bérminimum várható 
emelkedését és a nagykeres-
kedelemben tapasztalható ár-
emelkedéseket jelölte meg. A 

speciális diétás étkeztetést kül-
ső szolgáltató útján biztosítják, 
a szolgáltató jelentős nyers-
anyagnorma- és rezsiköltség 
emelést jelzett.

A képviselő-testület végül 
a normál gyermekétkeztetési 
(bölcsőde kivételével) nyers-
anyagnormáinak 8,5 százalé-
kos, a bölcsődei korcsoportban 

a normál étkezés nyersanyag-
normának napi átlagos 9, a 
bölcsődei korcsoportban a di-
étás étkezés nyersanyagnor-
májának napi átlagos 12,5 szá-
zalékos emelését, míg a diétás 
étkezésnél (bölcsőde kivételé-
vel) a nyersanyagnormák je-
lenlegi összegének megtartá-
sát szavazta meg.

Mobilitási tervÁrat emelnek a menzán

Esélyegyenlőségi porgram

Bár nem kötelező, a bé-
késcsabai önkormányzat 
minden év végén elkészí-
ti a következő esztendőre, 
a város működtetésére vo-
natkozó költségvetési kon-
cepciót. Így történt ez idén 
is. Most a 2025-ös büdzsé 
priorításairól, irányelveiről 
tárgyalt a testület.

A dokumentum egyelőre 
csak a főbb irányvonalakat 
határozza meg: milyen ha-
tások befolyásolják a csabai 
büdzsét, honnan számíthat 
az önkormányzat bevételre, 
várhatóan mennyi kiadása 
lesz, kell-e hitelt felvenni, 
lesznek-e pályázati, fejlesz-
tési források; ugyanakkor a 
grémium a sarokszámokról, 
konkrét összegekről csak a 
jövő februári ülésen határoz 
majd részletekbe menően.

A csabai költségvetést 
alapvetően befolyásolja a 
központi támogatások mér-
téke, valamint a helyi bevé-
telek – különösen az adóbe-
vételek – összege, amelynek 
alakulása idén kedvező volt, 
de a tervezésnél célszerű az 
óvatosság. A december ele-
jén elérhető információk sze-
rint a központi támogatások-
ra (a szolidaritási hozzájáru-
lással együtt) a 2024-es, ere-
deti előirányzat szerinti nagy-
ságrendben lehet számítani.

Az önkormányzat 2024-
ben megőrizte fizetőképes-
ségét, a működést, a kötele-
ző és nem kötelező felada-
tok ellátását folyamatosan 
biztosítani tudta, de – mint 
azt többen is megjegyezték 
–, 2020 óta különböző ve-
szélyhelyzetek nehezítették 
a költségvetés tervezését és 

végrehajtását. A képviselők 
azt is kiemelték, hogy nem 
tudni, lesz-e iparűzési adó-el-
vonás a Versenyképes Járá-
sok Program (VJP) miatt, és 
ha lesz, az mekkora mérték-
ben érinti Békéscsabát.

A közgyűlés decembe-
ri ülésén elhangzott továbbá  
az is, hogy az önkormány-
zat intézményeinek és gaz-
dasági társaságainak jövőre 
szigorú gazdálkodásra lesz 
szükségük, ugyanis nem biz-
tos, hogy lesz lehetőség a 
pénzügyi kiigazításra. Arról is 
tárgyalt a képviselő-tesület, 
hogy még nem ismertek a 
Versenyképes Járások Prog-
ram részletei, ugyanakkor 
több politikus is annak a vé-
leménynek adott hangot, 
hogy a város nem veszte-
se, hanem nyertese lesz a 
VJP-nek.

A jövő évi költségvetési 
koncepcióról tárgyaltak

A december 12-én tartott 
képviselő-testületi ülésen 
két napirend is érintette a bé-
késcsabai kerékpáros közle-
kedést. Ezek közül az egyik 
részletesen tekintette át a 
kerékpárutak állapotát és a 
beavatkozási lehetőségeket.

Hosszú előterjesztés foglalko-
zott a város kerékpárútjiaival, 
összegezve, hol van ilyen léte-
sítmény, hol vannak összeköt-
tetések, hol lenne szükség új 
építésére, illetve a régi felújítá-
sára. Kerékpárforgalmi hálóza-
ti tervet még 2017-ben készí-
tett az önkormányzat, ennek 
aktualizálása egy TOP Pluszos 
pályázat miatt vált időszerűvé.

Az ülésen elhangzott, hogy 
számos helyen van tervben fej-
lesztés, szükség lenne például 
a Békéscsaba és Gerla közötti, 
a már felújított szakaszon kívül 

a rossz állapotú rész felújításá-
ra, de érdemes lenne megvizs-
gálni azt is, hogy a Lencsési 
utat és a Körte sort összekö-
tő hídnál mit lehet tenni a gya-
logosok és kerékpárosok biz-
tonságos közlekedéséért, va-
lamint a Kazinczy lakótelepi 
üzletsornál is szükség lenne a 
járda szélesítésére.

A képviselők örömmel vet-
ték, hogy az Orosházi úti ke-
rékpárút is megújulhat, vala-
mint szó esett arról, hogy brin-
gások számára kialakított utak 
mellett a kerékpártároló kapa-
citást is érdemes növelni, hi-
szen Békéscsaba hazánk leg-
kerékpárosabb városai kö-
zé tartozik, rengetegen járnak 
kétkerekűvel munkába és sza-
badidős célból is sokan hasz-
nálják azokat.

A testület egyhangúlag, 16 
igennel elfogadta a javaslatot.

Kerékpárforgalmi 
fejlesztések Elismerésekről is döntött a 

grémium decemberben. A 
Békéscsabaért kitüntetést 
Mácsai Sándornak ítélték 
oda, akit nyugdíjas mérnök-
ként, valamint a Békéscsabai 
Hagyományőrző Kulturális 
Kör elnökeként ismerhetnek 
a csabaiak. Döntöttek a Bé-
késcsabai Életműdíjról is, 
amelyet ketten kapnak majd 
meg. Az egyikük Vincze Já-
nosné, aki férjével huszonöt 
éve üzemelteti az országos 
hírű, Kisvendéglő a Hargi-
tához nevű vendéglőjét, a 
másikuk az ugyancsak a bé-
késcsabai gasztronómia hír-
nevét öregbítő Vozár Márton, 
a pósteleki Mókus Csárda 
ügyvezetője.

Elismerés

Az uniós projektek mi-
att szükség volt a 2017-ben 
készíttett kerékpárhálózati terv 
aktualizálására. A KHT-nak fel 
kell tárnia a kerékpáros közle-
kedés legfontosabb akadályo-
zó tényezőit és iránymutatást 
kell adnia a szükséges beavat-
kozások végrehajtásához, így 
a tervezők számára támponto-
kat, irányelveket, ötleteket, ja-
vaslatokat ad a később elké-
szítendő műszaki tervekhez; 
a településvezetők számá-
ra szakmailag megalapozott 
anyagot ad a körültekintő és 
célirányos döntések meghoza-
talához.Az ülésen elhangzott, 
hogy Békéscsabán kiemelke-
dően sokan használják a ke-
rékpárt munkába járáshoz és 
turisztikai célból is. A képvise-
lők több szakaszon (Gerla és 
Békéscsaba közt, a Lencsési 
és Kazinczy lakótelepeken) 
kértek beavatkozást, valamint 
üdvözölték, hogy jövőre több 
beruházás is elindul a hálózat 
fejlesztése érdekében.  

Kerékpár

Az oldalt írta:
Varga Diána, Kovács Dávid
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TEGYEN WEBSÉTÁT BÉKÉSCSABAI ÁRUHÁZUNKBAN!

www.ujhazbodrogi.hu/bekescsaba.html

Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Közgyűlése a 2024. 
december 30-a és 2025. ja-
nuár 1-je közötti időtartam-
ra Békéscsaba Megyei Jo-
gú Város Polgármesteri Hi-
vatalában igazgatási szüne-
tet rendelt el. 

Az igazgatási szünet nem 
számít bele a hatósági és 
egyéb eljárások ügyintézési 
határidejébe. 

Az igazgatási szünet idő-
tartama alatt – a halasztha-
tatlan ügyek (haláleset beje-
lentése) intézésére és a za-
vartalan ügymenet biztosí-
tása érdekében szervezett 
ügyeleti feladatellátáson túl 
– a polgármesteri hivatalban 
a személyes és a telefonos 
ügyfélfogadás szünetel. 

Az igazgatási szünet alatt, 
kizárólag a halaszthatatlan 

ügyek intézésére az ügye-
leti ügyfélfogadás rendje a 
következő: 

Anyakönyvi ügyekben (ha-
láleset bejelentése) 2024. 
december 30., hétfő 8 és 
12 óra között. Telefonszám: 
66/886-645.

Az ügyeleti ügyfélfoga-
dásra a halálesetek vonat-
kozásában a Szent István 
tér 7. szám alatt kerül sor. 

 „Agyag – meditáció” elne-
vezéssel Kun Éva, Ferenczy 
Noémi-díjjal is elismert kera-
mikusművész alkotásaiból 
rendezett kiállítás nyitotta 
meg a kapuit december 10-
én Békéscsabán, a Csaba-
gyöngye Kulturális Központ 
Panoráma-termében. A tár-
lat december 30-áig látogat-
ható, nyitvatartási időben. 
„Amíg az utolsó ujjpercem 
mozgatni tudom, addig kera-
mikus leszek” – fogalmazott 
Kun Éva.

– Tisztelettel köszöntöm önö-
ket a Csabagyöngye Kulturális 
Központban, Békéscsaba és 
Békés vármegye szellemi köz-
pontjában, üzenetében, tartal-
mában és látványában is az 
elmúlt évek egyik legnívósabb 
kiállításán – hangsúlyozta dr. 
Takács Árpád.

Békés vármegye főispán-
ja egy, a mi Otthonunk korábbi 
számában, Angyal szállt el fö-
lötte címmel megjelent cikket 
elevenített fel köszöntőjében. 

– Sokkolt a cikk sokoldalú-
sága, ami látszólag csak egy 

veresegyházi házról szól, de 
nem mellékesen Hieronymi 
Károly, az első Wekerle-kor-
mány belügyminiszterének, il-
letve a Khuen-Héderváry kor-
mányok kétszeres kereskede-
lemügyi miniszterének otthona 
volt. Azt vette meg a művész-
nő, amit a két kezével alakított 
át. Lehet látni ebből a cikkből, 
hogy honnan jött az öröklött 
erő, a környezetteremtő fantá-
zia, a művésznek a teremtő lé-
nye, mert rettentően sokoldalú 
és bármit is képes megcsinálni, 
alkotni: bútort készít, tavat épít, 
fűrészel, ácsol – méltatta Kun 
Éva sokoldalúságát dr. Takács 
Árpád. A főispán szólt arról is, 
hogy a szóban forgó újságcikk 
megváltoztatta a giccsről alko-
tott véleményét is, hiszen a ri-
portalany, Kun Éva keramikus-
művész úgy fogalmazott, hogy 
van a giccsnek egy olyan kisu-
gárzása, amely túlmutat ma-
gán a giccsen, mert igazi ér-
tékek húzódnak meg benne, 
azoknak az értéke, akik eze-
ket a tárgyakat használták. A 
felszín giccset mutat, de csak 
annak, akinek a lelke felszínes 

– idézte Kun Éva gondolatait 
dr. Takács Árpád.

Kun Éva gyökereire és in-
díttatására büszke, nemcsak 
nevében, de származásában 
is ízig-vérig kun, innen hozta a 
konokságát, céltudatosságát, 
határozottságát, elszántságát. 
Úgy vallja, hogy: „az ösztöne-
im vezérelnek inkább mindig, 
példaképem maga a népmű-
vészet volt. Természetes és 
ösztönös, mely a kollektív tu-
datalattit fogalmazza meg”. 

Kun Éva művei nem a sem-
mit, még csak nem is a talmit 
láttatják, igazi értékek terem-
tője, közvetítője és szakava-
tott őrzője, ezért is láthatjuk 
számos alkotását ország- és 

világszerte. A művész nem a 
valóságot ábrázolja, hanem 
azt a látomást, melyet a va-
lóság élménye kelt az emberi 
lélekben – tette hozzá Békés 
vármegye főispánja.

– Abban biztosak lehetünk: 
Kun Éva bármit képes megal-
kotni kerámiából: gyűrődések, 
kis, hajszálérszerű hálók, virá-
gok, arcmimika – a legaprólé-
kosabb vagy dinamikusabb té-
mák sem jelentenek nehéz-
séget a művésznek. Fantázi-
ájának sem szab semmi ha-
tárt, miközben biztos kézzel, 
a technikák mestereként ke-
zeli az anyagot. Háttere pe-
dig a határozott és tiszta ér-
tékrend – hangsúlyozta Farkas 

Welmann Éva József Attila-dí-
jas író a megnyítón.

– A népművészet és az ősi 
magyar hitvilág motívumai, új-
ra meg újra felbukkannak. A 
szakrális, a keresztény ha-
gyomány tematizálása szin-
tén jellemző Kun Éva alkotá-
saira. Számomra a legmeg-
rendítőbb és legbravúrosabb 
alkotások a Veronika kendő-
je témában születettek. Nem 
mindegy, honnan nézzük: kö-
zelről elsőre földfelszínt vagy 
kőzetszerkezetet mutat a kép, 
amely lassan gyűrődések-
ké alakul, ahogy hátrálunk, 
majd távolabbról jól kivehe-
tő az arc: indák, gyökerek, 
egyéb alakok és alakzatok 

szorításában. A Krisztus-figu-
ra.  Az alakok elvontsága, el-
emeltsége mindvégig jellem-
ző. Mintha azt sugallnák: nézz 
a történet mögé, vagy nézz a 
saját történeteidbe – fogalma-
zott Farkas Welmann Éva.

– Szeretek együttműköd-
ni a természettel, kell, hogy 
hagyjam beleszólni a termé-
szetet az alkotás folyamatá-
ba, és ami kijön, az a kettőnk 
munkája. A kerámiát soha 
nem lehet megunni, mert hiá-
ba ugyanaz a máz, a méret, 
a vastagság, olyan, mint az 
élet, soha nem lehet egyfor-
ma kettő sem – vallott szak-
mája szépségeiről Kun Éva 
keramikusművész.

BÉKÉS VÁRMEGYEI KORMÁNYHIVATAL

Kun Éva agyag meditációi a Csabagyöngye Kulturális Központban

Azok számára, akik min-
dig úton vannak, a hivatalos 
ügyintézés gyakran időrab-
ló kihívást jelent. A Digitális 
Állampolgár alkalmazásnak 
köszönhetően azonban ez 
megváltozik. Az alkalmazás 
segítségével bárhol, bármi-
kor hozzáférhetünk hivata-
los adatainkhoz, és néhány 
kattintással elintézhetjük 
legfontosabb ügyeinket.

Az applikáció különösen azok 
számára jelent óriási köny-
nyebbséget, akik sokat utaz-
nak, legyen szó munkáról, 
kikapcsolódásról vagy családi 
látogatásokról.

Könnyebb utazás, oko-
sabb ügyintézés

A Digitális Állampolgár appli-
káció segítségével, Magyar-

ország területén többé nem 
kell aggódnunk amiatt, hogy 
nálunk van-e a személyi iga-
zolványunk, jogosítványunk 
vagy más hivatalos doku-
mentumunk. A digitális azo-
nosítás lehetőségével, rend-
őri ellenőrzés során egyetlen 
gombnyomással igazolhatod 
magad a telefonoddal. Ez ha-
talmas előny azoknak, akik 
gyakran vannak úton, és nincs 
idejük vagy lehetőségük fo-
lyamatosan papírokat cipelni 
magukkal.

Az applikáció nemcsak az 
azonosítást könnyíti meg itt-
hon, hanem számos ügyin-
tézési funkciót is kínál, ami-
ket akár külföldön is hasz-
nálhatunk. Utazás közben is 
bármikor foglalhatunk időpon-
tot hivatalos ügyekhez, például 
okmányok igényléséhez vagy 
cseréjéhez, ellenőrizhetjük a 

személyes és gépjárműada-
tainkat, akár erkölcsi bizonyít-
ványt is igényelhetünk néhány 
perc alatt. Ezzel nemcsak időt 
spórolunk, hanem jelentősen 
csökken az adminisztráci-
óval járó stressz is, hiszen 
mindent egyszerűen és gyor-
san elérhetünk, akár egy rep-
téri váróban vagy éppen egy 
vonaton utazva is.

Az alkalmazás ujjlenyoma-
tos és arcfelismeréses belé-
péssel garantálja, hogy bizton-
ságban legyenek a személyes 
adataink, a QR-kódos azono-
sítás pedig nemcsak gyorsab-
bá, hanem megbízhatóbbá 
is teszi az állami honlapokon 
szükséges azonosítási folya-
matokat. Ez különösen fontos 
azoknak, akik sokat mozognak 

különböző országok között, 
és olyan megoldást keresnek, 
amely egyszerre praktikus és 
biztonságos.

REGISZTRÁLJ a Digitális 
Állampolgár alkalmazásba, 
és élvezd a digitális ügyin-
tézés nyújtotta kényelmet

2025. január 16-tól az egy-
szerű, egyfaktoros Ügyfélkapu 
helyett az állampolgárok az 
európai uniós jogszabályoknak 
megfelelő, kétfaktoros azono-
sítást nyújtó Digitális Állampol-
gár alkalmazás, valamint az 
Ügyfélkapu+ azonosítási szol-
gáltatásait vehetik igénybe. A 
mobilunkról történő ügyinté-
zés első feltétele a Digitális 
Állampolgár mobilapplikáció 
letöltése és a regisztráció, így 
akik már letöltötték az alkalma-
zást, de még nem regisztráltak, 

számukra ez mindössze né-
hány lépést igényel. A Digitális 
Állampolgár alkalmazás letöl-
tése után a regisztráció sze-
mélyesen a kormányablakok-
ban, vagy digitálisan, 2021. 
június 23-a után kiadott, ak-
tivált eSzemélyi igazolvány 
segítségével végezhető el. 

A digitális aktiváláshoz 
az eSzemélyi hátoldalának 
lefotózását követően meg 
kell adni a kártyához tarto-
zó PIN-kódot, majd a telefont 
a kártyához tartva történik a 
személyazonosság ellenőr-
zése. Az aktiválás után egy-
ből hozzáférhetőek az alkal-
mazás folyamatosan bővülő, 
hivatalos ügyintézést meg-
könnyítő funkciói.

További információ a Digitá-
lis Állampolgárság Programról 
a dap.gov.hu weboldalon érhe-
tő el.

Egyszerű ügyintézés, bárhol Magyarországon – és akár külföldről is!

https://dap.gov.hu/
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A ma már 68 taggal rendel-
kező Békéscsabai Turisz-
tikai Egyesület a megala-
kulása óta azon dolgozik, 
hogy Békéscsaba jó hírét vi-
gye országszerte és a hatá-
ron túlra is, valamint hogy 
jó gyakorlatokat valósítson 
meg a városban és a térség-
ben. Opauszki Zoltánt, az 
egyesület elnökét az idei te-
vékenységükről kérdeztük.  

– November végén tartotta 
közgyűlését az egyesület. Me-
lyek voltak a leglényegesebb 
napirendi pontok?

– A Békéscsabai Turiszti-
kai Egyesület egy helyi Tu-
risztikai Desztinációs Me-
nedzsment (TDM) szerve-
zet, amelynek civil szerveze-
tek, gazdasági társaságok, 
intézmények és öt települé-
si önkormányzat is tagja. A 
közgyűlésünkön szó volt ar-
ról, hogy mit mutatnak a szá-
mok Békéscsaba turizmusá-
ban. Nem lehetünk elégedet-
tek, hiszen a tavalyi év ha-
sonló időszakával összevet-
ve egy enyhe csökkenés mu-
tatható ki a vendégéjszakák, 

különösen a külföldiek ven-
dégéjszakái számában. En-
nek okai között sorolható fel, 
hogy a korábbi esztendőben 
volt például a röplabda-után-
pótlás Európa-bajnokság Bé-
késcsabán, illetve számos 
Erasmus-projektnek köszön-
hetően több külföldi csoport 
járt itt.  Az idei év első felében 
visszafogott érdeklődés mu-
tatkozott Békéscsaba iránt, 
de nyáron megindult egy 
élénkülés, amely nagyjából 
egyenesbe hozta a számo-
kat. A Békéscsabai Turiszti-
kai Egyesület idén is folytatta 
az együttműködést a Magyar 
Kerékpáros Turisztikai Szö-
vetséggel. Megszerveztük a 
bringás vándortáborokat: 21 
turnust indítottunk, mindösz-
szesen 500 résztvevővel. A 
táborozók egy-egy hetet töl-
töttek Békés megyében, 300 
kilométert tekertek le, izgal-
mas látnivalókat bejárva. A 
kerékpáros turizmusban szá-
mos lehetőség rejlik még, a 
Wenckheim-kerékpárút pe-
dig rendkívül jó alapot képez 
ahhoz, hogy ezt még jobban 
kiterjesszük.

– Békéscsaba turizmus-fej-
lesztésében is szerepet vállalt 
az egyesület. Milyen módon?   

– Egyrészt a Munkácsy Ne-
gyedben szerveztünk élmény-
túrákat a polgármesteri hiva-
tallal, a negyed intézményeivel 
és a Békéscsabai Városvédő 
és Városszépítő Egyesület-
tel együttműködésben. Ezen 
kívül szerveztünk a nyáron 
Wenckheim-kerékpártúrákat, 
amelyek iránt szintén érde-
mi érdeklődés mutatkozott. 
Részt vettünk abban a prog-
ramban is, amely a Marzek 
Kner Packaging Kft. támoga-
tásával valósult meg: Ukraj-
nából érkezett gyermekcso-
portot fogadtunk és számukra 

programokat szerveztünk. 
Idén is megoldottuk a Csaba-
gyöngye Kulturális Központ-
tal és az evangélikus egyház-
községgel közösen az evan-
gélikus templomok nyári nyit-
va tartását a nyári diákmun-
kával. Ezen kívül elindult egy 
együttműködés a térségi kis-
termelők, a Békéscsabai Tu-
risztikai Egyesület, a Békés-
csabai Médiacentrum Kft. és 
a Békéscsaba Vagyonkeze-
lő Zrt. között annak érdeké-
ben, hogy az ország egyik leg-
szebb piacát, a csabai piacot 
népszerűsítsük. Békéscsa-
ba lakosságának nagyjából öt 
százaléka tanyás térségekben 
él. Egy Tanyakör elnevezésű 

csomagajánlatban is gon-
dolkodunk. Itt az lenne a tö-
rekvés, hogy olyan tanyákat, 
olyan kistermelőket érjünk el, 
ahol jó minőségű, jó színvo-
nalú szolgáltatásokat tudunk 
megmutatni a vendégeknek. 
Azt szeretnénk, hogy ezek a 
tanyák bringával is elérhetőek 
legyenek. Vannak már jó pél-
dák a helyi turizmusban, ezek 
körét szeretnénk bővíteni.

– A piac szerepe már most 
erősödik: az adventi időszak-
ban ott zajlik a karácsonyi vá-
sár is. 

– Aki rendszeresen jár, 
tudja, hogy Csabán a szer-
dai és szombati, piaci napo-
kon sokan mennek, a többi 
napon kevesebben. Ha már 
egy ilyen hatalmas fejlesztés 
valósult meg a piacon, közös 
felelősségünk úgy megtölteni 
tartalommal, hogy minél több 
vásárlót és termelőt vonz-
zon ide. Fontos az együttmű-
ködés elmélyítése a szerep-
lők között, fontos, hogy meg-
ismertessük az itteni lehető-
ségeket a termelőkkel, vala-
mint fontos, hogy megfelelő 
kommunikáció és marketing 

segítse ezt a munkát. Ősszel 
éppen ezért kéthetente meg-
rendeztük a piacon a Csabai 
Ízek Vásárát, az adventi idő-
szakban pedig ott zajlik a ka-
rácsonyi vásár.  

– A közelmúltban volt egy 
közös workshop Gyulával. Ez 
miről szólt? 

– A Gyula-Békéscsaba 
Térségi TDM Szövetség biz-
tosít keretet a gyulai és bé-
késcsabai szereplők együtt-
működésének. A TDM szö-
vetség sikeres pályázatá-
nak eredményeképpen, ok-
tóberben egy Erasmus+ pro-
jektben 15 békéscsabai és 
15 gyulai turisztikai szolgál-
tató vett részt egyhetes ta-
nulmányi úton, amelynek az 
volt a célja, hogy az észak-
olaszországi gasztronómi-
ai és turisztikai szolgáltatók 
működési tapasztalatait ta-
nulmányozza. Ebből okul-
va pedig itt is előrelépjünk. 
A tanulmányi út tanulsága-
it workshopokon igyekszünk 
levonni, ennek részeként volt 
egy műhelymunka a térségi 
turisztikai szereplőkkel. 

M. Erika

Opauszki Zoltán: Vannak jó példák a helyi 
turizmusban, de ezek körét szeretnénk bővíteni

Ez év októberétől Bálint 
József alpolgármesterként 
segíti a békéscsabai ön-
kormányzat működését. A 
városvezetővel az indítta-
tásáról, és a hozzá tartozó 
területekről beszélgettünk.  

– A békéscsabaiak számára 
édesapaként, vállalkozóként, 
baptista hívőként volt ismerős 
eddig, most azonban fontos 
közéleti szereplő lett. Hogyan 
vezetett erre az útja? 

– Három fiú édesapja va-
gyok, a gyermekeinket a fele-
ségemmel együtt neveljük sze-
retetben, békességben. Én is 
baptista hívő szülők gyerme-
keként nőhettem fel, később 
az Október 6. utcai baptista 
gyülekezet tagja, majd vezető-
je voltam, két éve pedig a gyü-
lekezet presbitereként szolgál-
hatok. Szakmám szerint bádo-
gos, tetőfedő vagyok, vállalko-
zóként indultam el az életben 
már egészen fiatalon – azóta 
generálkivitelezőként is dol-
goztam a vállalkozásommal. 
A közéleti ténykedésem úgy 
indult, hogy 2010-ben Óvári  
Attila barátom meginvitált a Ke-
reszténydemokrata Néppárt 
városi taggyűlésére. A politika 
nem vonzott, de a keresztény 
értékek mindig fontosak voltak 
az életemben, és úgy éreztem, 
hogy fontos ennek a szolgá-
latnak a kiterjesztése. Azután, 
már a KDNP tagjaként, bizott-
ságok kültagjaként dolgoztam 
és egyre közelebb kerültem a 
városi feladatokhoz. 

– Hogyan jutott arra a dön-
tésre, hogy megméretteti ma-
gát képviselőként?   

– Amikor idén év elején el-
indult a kampány, Opauszki 

Zoltán tanácsnok és Herczeg 
Tamás országgyűlési képvise-
lő hívta fel a figyelmemet ar-
ra: jó lenne, ha képviselői fel-
adatot vállalnék. Mivel sajná-
latos módon tavaly szeptem-
berben Hanó Miklós alpolgár-
mester, a 9. számú választó-
kerület képviselője elhunyt, az 
ő körzetében indultam, hisz 
ott nőttem fel, a Czuczor ut-
cában. Ez a körzet úgymond 
életterem, a vállalkozásom is 
ott van, és hol lenne hiteles az 
ember, ha nem ott, ahol min-
dennap jár? Amikor a Fidesz 
közössége jelezte, hogy indí-
tanának, elgondolkodtam, de 
a Bibliát forgatva ez az ige 
jött elém: igyekezzetek a vá-
ros jólétén, és könyörögjetek 
értük, hiszen a város jóléte 
a ti jólétetek (Jeremiás 29:7). 
Ha szélesebb körben olvassuk 
az igeszakaszt, akkor tudhat-
juk, hogy a zsidó nép ezt akkor 
kapta meg, amikor babilóniai 
fogságban volt. Micsoda alázat 
és engedelmesség kellett ah-
hoz, hogy ezt az isteni paran-
csot végrehajtsák! Fontos hinni 
azokban az értékekben, ame-
lyeket közvetítünk, ehhez pe-
dig alázat és engedelmesség 
kell. Engem ez az igevers mo-
tivált, ez segített döntésre jutni, 

hogy elvállaljam ezt a szolgála-
tot, ezt a munkát.

– Alpolgármesterként me-
lyek az első tapasztalatai, és 
mely területek tartoznak az ön 
felügyelete alá? 

– Miután képviselő lettem, 
Szarvas Péter polgármester 
úrtól kaptam felkérést az alpol-
gármesteri munkára, ami na-
gyon megtisztelő volt számom-
ra. Ugyanakkor el kell monda-
ni, hogy sok külön feladattal jár 
ez a szolgálat. Hozzám tartozik 
a szociális terület, a családügy, 
az egészségügy, a nemzetisé-
gi terület, a turisztika, az ide-
genforgalom és az egyházügy 
– mind olyan, amely egyéb-
ként is közel áll hozzám. Új va-
gyok ebben a megbízatásban, 
de megismerkedtem a terüle-
tek felelőseivel, az osztályve-
zetőkkel, és beleástam ma-
gam a feladatokba. Emellett a 
CsabaPark Étterem Kft., a Bé-
késcsabai Városfejlesztési Kft. 
és a Békéscsabai Médiacent-
rum Kft. felügyelete is hozzám 
tartozik – próbálok a cégek se-
gítségére lenni a tapasztala-
taimmal. Azon vagyok, hogy 
minden területen példamuta-
tó módon, és jól szolgáljak eb-
ben az előttünk álló ciklusban. 

Mikóczy Erika

Bálint József: Megtisztelő alpolgármesternek lenni

„Azon vagyok, hogy jól szolgáljak”

Ehhez a fajtához kapcsoló-
dik a 140 éve született Kocsis 
Pál munkássága, aki a Csa-
bagyöngye és a Pozsonyi fe-
hér szőlő keresztezésével al-
kotta meg az Irsai Olivér fajtát. 
A Csabagyöngye szőlő fon-
tos gasztrokulturális kincsünk, 
éppúgy, mint a csabai kolbász, 
csak a szőlőre épülő marketin-
get, az ebben rejlő lehetősé-
geket még nem aknáztuk ki. 
Stark Adolf ugyanis olyan sző-
lőfajtát adott a világnak, amely-
ből számos kiváló és kedvelt 
fajtát nemesítettek. A Csaba-
gyöngye önmagában is óriá-
si értéket képvisel, hiszen a vi-
lágon a legkorábban érő fajta, 
ami kiváló pálinka alapanyag, 
és jó bor is készíthető belőle. 
Erre mutatott rá a borverseny, 
ahol a nagydíjat éppen egy 
Csabagyöngyéből készült bor 
nyerte el.

– Mit szól ahhoz, hogy idén 
már 500 minta érkezett be a 
megmérettetésre? 

– Az elmúlt évtizedben fo-
lyamatosan nőtt a nevezők 
száma, de idén azzal, hogy 
nemzetközi párlatversenyt hir-
dettek a szervezők, kinyílt egy 
kapu. Erdélyből és a Partium-
ból sok mintát küldtek. Azt fon-
tos megjegyezni, hogy a pá-
linka elkészítésének szigo-
rú követelményei vannak. A 
Hungarikumok között az első 
a pálinka, ami csak akkor kap-
hatja ezt a nevet, ha Magyar-
országon termett és Magyaror-
szágon feldolgozott gyümölcs-
ből készül. Minden más pár-
lat, ami vagy nem gyümölcs-
ből, vagy nem itthon termett 

gyümölcsből készül, nem ne-
vezhető pálinkának. Ebben a 
térségben, a Viharsarokban 
koncentráltan vannak jelen a 
külföldi versenyeken is sike-
resen szereplő, elismert ke-
reskedelmi főzdék, de a bér-
főzők jelentős része is kiemel-
kedő szakmai tudással rendel-
kezik. Talán ez is az oka, hogy 
a pálinkaversenyekre egy-
re több nevezés érkezik, és a 
minőségben az elmúlt tíz év-
ben szinte robbanásszerű a 
fejlődés.

– Advent van, ilyenkor so-
kan és sokféleképpen igye-
keznek segíteni azoknak, akik 
nehezebb körülmények között 
élnek, ön több akcióban részt 
vett. Békéscsabán az önkor-
mányzat és civil szervezetek 
is törekednek arra, hogy ez az 
odafigyelés, ez a törődés ne 
csak az ünnepekre korlátozód-
jon. Milyen jó gyakorlatokkal 
találkozott e tekintetben?

– Karácsony közeledté-
vel jobban fókuszba kerülnek 
azok a kezdeményezések és 
azok a szervezetek, amelyek 
valamilyen karitatív tevékeny-
séget folytatnak. Ez a segítő 
szándék azonban nemcsak 

az év végére korlátozódik, 
hiszen évközben is számos 
kezdeményezésről, adomány-
gyűjtési akcióról hallunk. Az 
ünnep közeledtével termé-
szetes, hogy a karácsonyhoz 
kapcsolódó akciók erősödnek 
fel. Bízom benne, hogy az 
olyan kezdeményezések, mint 
amilyet a Körösvidék Alapít-
vány indított a Csabagyöngye 
Kulturális Központtal, a Békés-
csabai Médiacentrummal és 
a Békéscsabai Városfejlesz-
tési Kft.-vel, vagy a Bonnyai 
Sándor által hagyományosan 
szervezett Karácsonyi Angya-
lok adománygyűjtés sok csa-
lád számára teszi szebbé az 
ünnepet. Magam is teszek év-
ről évre felajánlást, más csen-
des adományozások mellett 
százezer forint értékű fenyőfa 
vásárlási utalvánnyal segítem 
a nehéz sorsú békéscsabaia-
kat. Az utalványokat a Békés-
csabai Családsegítő és Gyer-
mekjóléti Központ munkatár-
sai segítségével juttatjuk el 
az érintetteknek. Idén tizen-
öt családnak tudunk segíteni 
abban, hogy az ünnep örömét 
a karácsonyfa mellett élhes-
sék meg.

„Idén hármas jubileum kötődik 
a Csabagyöngye szőlőhöz”
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Tisztelt Békéscsabai
Polgárok! 

Kedves Újságolvasók!

Újra eltelt egy esztendő, ilyen-
kor a táj talán fehérbe, a város-
lakók lelke pedig egész bizto-
san ünneplőbe öltözik.

Ahogy összetéveszthetetlen 
varázsával közeledik a kará-
csony, úgy lesz egyre hidegebb 
az idő. A lelkünkben azonban a 
melegség egyre inkább szét-
árad, kiteljesedik. Várjuk az év 
legszebb, legszeretetteljesebb 
örömnapját.

Az egész éves feladatokat, 
a mindennapok rohanását kö-
vetően lassítani kell. Készítsük 
fel szívünket, lelkünket a közel-
gő karácsonyra! Az ünnepet 
megelőző forgatagban, amikor 
sietünk, kapkodunk, hogy meg-
vegyük a még hiányzó ajándé-
kot, hogy beszerezzük a mákot 
a bejglibe, a húst a töltött ká-
posztába, álljunk meg egy pil-
lanatra! Mosolyogjunk rá a ve-
lünk szemben sietőre, ezzel 

arra késztetve őt, hogy visz-
szamosolyogjon! Figyeljünk a 
másikra, fedezzük fel a legki-
sebb rezdüléseket is, melyek 
közelebb hoznak bennünket 
egymáshoz!

Karácsonykor a szokásos-
nál is jobban törekedjünk a 
szeretteinkkel való együttlét-
re! A közösen feldíszített kará-
csonyfa szebb lesz. Az együtt 
elkészített mézeskalács ízle-
tesebb, illata örök élményt ad 
szüleinknek, gyermekeinknek.

Éljük meg a szent kará-
csony igazi ünnepét! Jézus 
Krisztus, a Megváltó földi szü-
letésének napja a szeretet, az 
emlékezés, az együttlét élmé-
nye is. Meggyújtjuk a gyertyá-
kat, emlékezünk azokra, akik 
már nincsenek velünk, gondo-
lunk azokra, akiket szeretünk, 
de most nem tudnak velünk 
lenni. És egymásra mosoly-
gunk azokkal, akikkel közösen 
tölthetjük az ünnepet.

Érezzük át, hogy nem a fe-
nyőfa alá helyezett, drága 

holmikat rejtő díszdobozok, ha-
nem az egymás felé fordulás, 
a figyelem, a törődés és a sze-
retet a legfontosabb ajándék! 
Ez adja meg az ünnep igazi 
fényét. 

Az egymás felé fordulás, az 
egymásért munkálkodás for-
raszt egybe családokat, kö-
zösségeket. Ez tudja egy iga-
zi, nagy közösséggé tenni sze-
retett városunkat, Békéscsa-
bát is.

Ha mindezt érezzük, talán 
magyarázat nélkül is elhisszük, 
hogy aki nemcsak önmagá-
ért él, az az ember egész év-
ben ajándékként árasztja szét 
belső békéjét, derűjét család-
ja, szerettei, ismerősei, a ki-
sebb és nagyobb közösségek 
körében.

Ezekkel a gondolatokkal kí-
vánok szeretetteljes, áldott, bé-
kés karácsonyt Békéscsaba 
valamennyi polgárának!

Herczeg Tamás Békéscsaba 
országgyűlési képviselője

Rohamosan közeledik az 
év vége, amikor egy pillanat-
ra megállunk és áttekintjük 
a mögöttünk hagyott eszten-
dő történéseit. Békés Várme-
gye Önkormányzata és Hiva-
tala legfontosabb tevékenysé-
ge a Békés vármegyei telepü-
léseken, az európai uniós for-
rásokból megvalósuló projek-
tek, fejlesztések menedzselé-
se. A vármegye fejlődésének 
támogatása nemcsak jogsza-
bályban rögzített kötelezett-
ségünk, hanem szívügyünk 
is egyben. Ennek érdekében 
szoros kapcsolatot ápolunk 
vármegyénk mind a 75 telepü-
lésével és támogatjuk fejlesz-
tési céljaik megvalósulását.

Kötelezettségeinken túl ön-
ként vállalt feladataink kö-
zött számos civil szerve-
zet tevékenységét támogat-
juk, továbbá kilenc éve ren-
dezi meg önkormányzatunk 
a Vármegyenapot, amely 
a vármegyei összetartozás 
ünnepe.

Októberben megalakult a 
vármegyei önkormányzat új, 
júniusban megválasztott tes-
tülete, amelyre a következő 
öt esztendőben számos te-
rületen vár kihívás és munka. 
Engem ért a megtiszteltetés, 
hogy a közgyűlést elnökként 
vezethetem. Legfőbb vízióm, 
hogy 10–15 év múlva Bé-
kés olyan vármegye legyen, 
ahol a fiatalok szeretnek élni, 
családot alapítani, ahol mér-
séklődik a népességszám 
csökkenése. 

Hiszem azt, hogy előnnyé 
kovácsolható Békés várme-
gye határmentisége, hiszen 
olyan gazdasági potenciállal 
rendelkező városok vannak 
a határ túloldalán, mint Arad, 
Nagyszalonta, Nagyvárad. A 
környékbeli nagyvárosokban 
megépülő autógyárak mi-
att beszállítók telepedhetnek 
meg Békés vármegyében, 
ez jelenthet kiugrási pon-
tot; fel kell készülni az ipar-
ág fogadására. Munkahelyek 

jöhetnek létre, és ez magá-
val hozza a bérek emelke-
dését. Sok lehetőséget látok 
a mezőgazdaságban, a fel-
dolgozóiparban, a turizmus-
ban. Vannak olyan értékeink, 
amelyek miatt érdemes ide-
jönni. Ha van munka és jövő-
kép Békés vármegyében, ak-
kor a fiatalok itt maradnak.

Az advent a legszentebb 
csodára várakozás idősza-
ka. Éppen ezért fontos, hogy 
ünneplőbe öltöztetett lélekkel 
és igaz szívvel tudjunk sze-
retni és hálát adni. 

Békés Vármegye Önkor-
mányzata nevében meghitt, 
áldott karácsonyt és egész-
ségben, sikerekben gazdag, 
békés, boldog új esztendőt 
kívánok Békés vármegye 
lakosságának!

Molnár Sándor, a megyei 
közgyűlés elnöke

Cél a Békés vármegyeiek életkörülményeinek 
további javítása

Békéscsaba ma már nemcsak egy élhető, hanem egy nyüzsgő város, összetartó közösséggel

Az egymás felé fordulás, a figyelem, a törődés 
és a szeretet a legfontosabb ajándék!

Kedves Békéscsabaiak!

Az adventi időszak ismét el-
hozta városunkba a meghitt-
ség, a szeretet és az összetar-
tozás szellemét. Békéscsaba 
főtere idén is ünnepi díszbe 
öltözött, hogy mindenkit ma-
gával ragadjon a karácsonyi 
fények varázsa. 

A naptári év végéhez köze-
ledve, az ünnepi készülődés 
mellett fontos, hogy visszate-
kintsünk az elmúlt év eredmé-
nyeire is. 

Az óvodáink, a szociális és 
kulturális intézményeink stabi-
lan, jó szolgáltatásokat nyújtva 
működtek. 

Békéscsabán számos olyan 
fejlesztés valósult meg, amely 
mindannyiunk életére pozi-
tív hatással van. A Munkácsy 
Negyed két új köztéri alkotás-
sal gazdagodott. Átadtuk az 
új, kiszélesített Réthy Pál hi-
dat, amit immár a gyalogosok 

mellett a kerékpárosok is hasz-
nálhatnak. Közlekedésbizton-
sági beruházásokat, zebrák 
létesítését és fényvisszaverő 
prizmák telepítését valósítot-
tunk meg. Parkolóhelyeket bő-
vítettünk oktatási és nevelési 
intézmények közelében. Elő-
segítettük a jaminai, gerlai és 
a lencsési posták újranyitását. 
125 millió forintot költöttünk 
sportinfrastruktúra fejlesztésre, 
mely érintette a Csányi utcai, a 
jaminai sportpályákat, az atléti-
kai klubot, a súlyemelő klubot, 
valamint az úszókat és vízilab-
dázókat is.  

Békéscsaba rendezett, zöld 
város. 2025. május 31-ig kö-
rülbelül 100-120 facseme-
tét ültetünk el a város több 
pontján. Az újonnan elülte-
tett fák és virágágyások nem-
csak a városképet szépítik, 
hanem környezetünk fenn-
tarthatóságához is hozzájá-
rulnak. Ugyanígy fontosak a 

közösségi programok, ame-
lyek a kultúrát és az össze-
tartozást erősítik. Büszkeség-
gel töltött el, hogy a karácso-
nyi jótékonysági koncertre so-
kan eljöttek és adományaik-
kal hozzájárultak az AUT Pont 
támogatásához. Békéscsa-
ba ma már nemcsak egy él-
hető, hanem egy nyüzsgő vá-
ros, összetartó közösséggel.

Az előttünk álló új év re-
ményteli lehetőségeket tar-
togat, hiszen jelentős forrást 
kaphatunk az Árpád fürdő 
fejlesztésére. Uniós forrásból 
valósulhat meg több utcában 
a csapadékvíz-elvezető há-
lózat fejlesztése, amely az 
érintett utcák lakóinak élet-
minőségét javítja. Emellett – 
szintén pályázati támogatás-
ból – jelentős forrásokat for-
díthatunk majd a kerékpár-
út-hálózat bővítésére és fel-
újítására, a városi óvodákra, 
a Lencsési úti orvosi rendelő 

korszerűsítésére, valamint a 
köztereink rehabilitációira is.

Befejezésül engedjék meg, 
hogy Teréz anyát idézzem: 
„Ossz szeretetet, bárhová 
mész: Legfőképpen a saját 
házadban… ügyelj rá, hogy 

mindenki jobb érzésekkel és 
boldogabban távozzék tőled, 
mint ahogyan jött. Légy Isten 
jóságának élő kifejeződése; 
jóság ragyogjon a szemeid-
ben, a mosolyodban, meleg, 
üdvözlő szavaidban.”

Kívánok Önöknek meghitt, 
szeretetteljes karácsonyt és 
boldog, sikeres új évet! 2025 
is legyen az összetartozás, a 
fejlődés és a közösség éve 
városunk számára!
Szarvas Péter polgármester
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Támogató közösség
Mindenkinek, aki csabai

A volt megyei művelődési központosok találkozója a Lencsésin

Nemzetiségek napja a városháza dísztermében

Öten kaptak kitüntetést az ünnepségen

Mindenkinek, aki csabai 
címmel írta ki első támoga-
tási pályázatát a Csabai Kö-
zösségi Alapítvány. Mindösz-
szesen másfél millió forintot 
osztottak szét hat nyertes 
szervezet között. 

A jelentkezők olyan progra-
mokkal, kezdeményezések-
kel pályázhattak, amelyek 
hozzájárulnak a lakókörnye-
zet javításához, a generációk 
közötti kapcsolatok erősíté-
séhez és Békéscsaba civil 
életének gazdagításához.

Pető Ibolya, a Csabai Kö-
zösségi Alapítvány kuratóriu-
mi tagja a Ligeti Ifjúsági Tér-
ben tartott adományátadón 
kiemelte, fontos számukra, 
hogy lehetőleg közterületen 
megvalósuló tevékenysége-
ket támogassanak, szeret-
nék ugyanis, ha minél többen 
a szabadban töltenék az ide-
jüket és vennének részt kö-
zös programokon. Hozzátet-
te, hogy közösségük mun-
káját, létrejöttét a Gyöke-
rek és Szárnyak Alapítvány 
támogatta. 

A mentoráló szervezet 
munkatársa megjegyezte: fon-
tos olyan közösségek létre-
hozása, ahol egy szélesebb 
csoport, jelen esetben egy 

város életének fejlesztése a 
cél. 

– Mi már azelőtt ismertük 
az alapítvány tagjait, mielőtt 
megszületett volna a szerve-
zet. Személyükben Békés-
csabáért tenni akaró embe-
rekkel találkozhattunk. Szak-
mai és pénzügyi támoga-
tással segítettük őket, hogy 
megalakuljanak és elkezd-
jék az adománygyűjtést a la-
kókörnyezetükért tenni aka-
rók javára – fogalmazott Be-
nedek Gabriella, a Gyöke-
rek és Szárnyak Alapítvány 
munkatársa. 

A Csabai Közösségi Ala-
pítvány a beérkezett tizen-
három közül ezúttal a Tabán 
Néptánc Egyesület, a Békés-
csabai Városvédő és Város-
szépítő Egyesület, a Békés-
csabai E-Sport Egyesület, a 
Béthel Alapítvány – Gadara 
Ház és a Békés Megyei Nép-
művészeti Alapítvány, illetve 
a Békéscsaba, Október 6. ut-
ca közösségének pályázatát 
támogatta.

A szervezetek 2025. janu-
ár 1-je és augusztus 31-e kö-
zött valósíthatják meg tervei-
ket, ehhez pedig térítésmen-
tes mentorálást is kapnak 
segítségként.

Csiffáry Zsuzsanna

A nemzetiségek napja alkal-
mából tartott ünnepséget a 
békéscsabai, valamint a hat 
nemzetiségi önkormányzat 
december 10-én a városhá-
za dísztermében. A gálamű-
sor részeként a korábbi évek 
hagyományainak megfelelő-
en az egyes nemzetiségi ön-
kormányzatok által alapított 
kitüntetéseket is átadták.

– Önök azt kapták feladatul 
az élettől, hogy büszkén él-

jék meg és örökítsék tovább 
lengyel, német, szlovák, 
roma, román és ukrán iden-
titásukat. Biztos vagyok ben-
ne, hogy ehhez Békéscsa-
ba jó házigazda, ezért most 
nemcsak békés karácsonyt 
és boldog új évet kívánok 
a megjelenteknek, hanem 
a jövőre nézve is egy sok 
nemzetiségű, színes kultú-
rájú Békéscsabát – mondta 
ünnepi beszédében Szarvas 
Péter polgármester.

A Kölcsey Utcai és Lige-
ti Sori Óvoda apróságainak 
szlovák nyelvű műsora után 
Kovács Erzsébet, a roma 
önkormányzat elnöke mon-
dott ünnepi köszöntőt a he-
lyi nemzetiségi közösségek 
képviseletében.

Idén a lengyel, roma, ro-
mán és szlovák önkormány-
zat döntött úgy, hogy kitün-
tetést ad át az ünnepségen. 
a Békéscsaba Lengyelségé-
ért kitüntetést Molnár Szilvia 
nemzetiségi önkormányzati 
képviselő, a Magyar-Lengyel 
Baráti Kulturális Egyesület 
tagja kapta. A roma nemze-
tiségi önkormányzat kitün-
tetését Szegfű Ferencné, a 
Hajnal-Lenkey-Jázmin Utcai 
Általános Művelődési Köz-
pont intézményvezetője ve-
hette át. A Békéscsabai Ro-
mánokért kitüntetést ezút-
tal Székely Daniela Mariana 

vihette haza értékteremtő és 
értékközvetítő munkájáért, 
míg a Békéscsaba Szlovák-
ságáért kitüntetést Molnár-
né Pribojszki Judit kapta, aki 
kezdetben a Padrah Lajos 
Általános Iskolában kezdett 
dolgozni, majd a szlovák kol-
légium nevelője lett, és ott is 
nagy erőbedobással dolgozik 
a diákokkal.

Kiszely András, a szlovák 
nemzetiségi önkormányzat el-
nöke és Szarvas Péter polgár-
mester ezt követően elisme-
rést adott át Pecsenya Edit-
nek, a Békéscsabai Szlovák 
Gimnázium, Általános Iskola, 
Óvoda és Kollégium igazgató-
jának az alázatos és kiemelten 
hasznos munkájáért.

Az ünnepség zárásaként a 
gyulai Román Gimnázium és 
Általános Iskola műsorát lát-
hatta a közönség.

Bere Mátyás

Volt egyszer egy MMK cím-
mel a Megyei Művelődé-
si Központ egykori dolgo-
zóinak baráti találkozóját a 
Lencsési Közösségi Ház-
ban rendezték meg decem-
ber 5-én. Az esemény legin-
kább egy osztálytalálkozóra 
hajazott.

Dr. Pap István, a művelődési 
központ volt igazgatója meg-
jegyezte: „felpezseg a vérem, 
amikor meglátom a koráb-
bi kollégákat; csodálatos, 
hogy még mindig működik a 
csapatkohézió”.  A zömmel 
nyugdíjas korú kollégák mel-
lett megjelent Kocsis Klára, a 
szabadkígyósi Wenckheim-

kastély igazgatója is, aki a 
valós és a virtuális tér közti 
kötélen egyensúlyoz. Hiszen 
ismeri az ezredforduló előtti 
analóg és az utána követke-
ző digitális közművelődési lét 
világát. 

Takács Péter, a Lencsési 
Közösségi Ház tagintézmény-
vezetője, kvázi az est osztály-
főnöke elmesélte, hogy a talál-
kozó ötlete Kovácsné Fürdei 
Enikő nevéhez fűződik. Né-
hány szóban bemutatta má-
sodik gyermekét, a közösségi 
házat, és megemlítette, hogy 
az intézményben kis létszámú 
csapat dolgozik. Elmondta azt 
is, hogy az MMK a megszűné-
séig a megyei közművelődés 

csúcsszervezete volt, képzett 
szakemberekkel, saját progra-
mokkal, képzésekkel és saját 
közösségeket működtetve.

Az MMK olyan műhely volt, 
ahol számos potenciális szak-
ember tette le a névjegyét. A tel-
jesség igénye nélkül: BMZ, Her-
czeg Tamás, Kovácsné Fürdei 
Enikő, Mlinár Pál, Nagy Péter, 
Pál Miklósné Anci, Pocsajiné 
Fábián Magdolna, Somogyi 
Nóra, Tóth Imre, Ujj Éva…

A találkozó résztvevői a ba-
ráti beszélgetések mellett szót 
váltottak a közművelődés hely-
zetéről és a népművelő/műve-
lődésszervező szakma meg-
becsültségéről is.

Such Tamás

A városi és a nemzetiségi vezetők az ünnepségen a kitüntetettekkel a városháza dísztermében

Dr. Pap István: Csodálatos, hogy még mindig működik a csapatkohézió
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MESÉLŐ MÚZEUM

A karácsony az egyik leg-
gazdagabb ünnepkör, mely 
Krisztus születését ünnepli. 
A néphagyományban mind 
a szentestét, mind a kará-
csony kétnapos ünnepét 
számos szokás, illetve hie-
delem övezte. Ezek gyöke-
rei egyrészt a kereszténység 
előtti időszakhoz – főként a 
téli napfordulóhoz kapcso-
lódó babonás eszmékhez – 
másrészt az ünnep keresz-
tény jellegéhez kötődtek.

 A karácsonyt egy négyhetes 
előkészületi idő előzi meg, 
amelyet adventnek nevezünk. 
Korábban ebben az időszaká-
ban tilos volt a zajos mulatság, 
tánc és a lakodalom. A békés-
csabai (és a megyei) szlovákok 
szokásrendjében a karácsony 
már 24-én megkezdődött. E 
napon megtartották a hagyo-
mányos böjtöt. Aznap csupán 
brindzát, almát, mákkal hintett 
főtt kukoricát ettek, zsíros és 
húsos ételt nem fogyasztottak. 
Az asszonyok korán keltek és 
hamar hozzáláttak az ünnepi 
étkek elkészítéséhez. Két nap-
ra előre sütöttek-főztek, hogy 
később már a tűzhely alá se 
kelljen begyújtani. Napnyugta 
után, az első csillag feljövetelét 
követően tartották meg az ün-
nepi vacsorát. Szokás szerint 
ekkor minden ételt az asztalra 
raktak, hogy bőségben élje-
nek. A karácsony esti vacsora 
az egész család szertartásos 
étkezése volt, melyet hagyo-
mányos étrend és vallásos 
rítusok szabtak meg, de az 
éjféli miséhez is számos nép-
szokás kapcsolódott. Az egyik 
legismertebb a Luca székéhez 
kötődik. A hiedelem szerint, 
aki karácsony szentestéjén 
a templomban felállt a 9 féle 
különböző fából készített Luca 
székre, az megláthatta, hogy a 

közösségben ki a boszorkány. 
A karácsony legnépszerűbb 
dramatikus játéka pedig az 
egész magyar nyelvterületen 
ismert betlehemezés szokása 
volt, melyet sok helyen, főként 
iskolákban még napjainkban is 
gyakorolnak.

A karácsonyfa-állítás ha-
gyománya 16. századi német, 
protestáns eredetű szokás. A 
történeti kutatások alapján az 
első karácsonyfát Magyaror-
szágon Brunswick Teréz állítot-
ta 1824-ben. A falvakban azon-
ban ekkor még karácsonyi 
zöld ágat vagy karácsonyi ter-
mőágat díszítettek fel almával, 

dióval, mézeskaláccsal, amit 
a tisztaszobában a gerendán 
vagy a karácsonyi asztal fölött 
helyeztek el. Manapság felerő-
södött a karácsonyi ünnepkör 
családi vonatkozása: a szere-
tet és az ajándékozás ünnepe 
lett. A termőág helyét átvette 
az üveg- és műanyaggömbök-
kel, színes-csillogó girlandok-
kal és szaloncukorral díszített 
karácsonyfa. A feldíszített fe-
nyőfa hagyományosan, vízke-
resztkor történő lebontásának 
időpontja azonban továbbra is 
él a köztudatban.

Salamon Edina 
néprajzkutató muzeológus

Békéscsaba középkori és 
kora újkori történetéről szó-
ló írott forrásokat többnyi-
re nem Békéscsabán őrzik. 
Budapestre, Szlovákiába, 
Németországba vagy éppen 
Rómába kell utaznia annak, 
aki nem elégszik meg a di-
gitális másolatokkal. Békés-
csaba sem nélkülöz azonban 
16. század eleji kéziratot: vá-
rosunkban, a Békéscsabai 
Evangélikus Egyházközség 
Levéltárában őrzik Habs-
burg Ferdinánd király 1531-
ben kiadott levelét. 

A régi kézirat Ferdinánd és 
Szapolyai János királyok ide-
jébe vezeti az olvasót, a Ma-
gyar Királyság viszályokkal 
teli, békére vágyó korszaká-
ba. A forrásnak felvidéki és 
lengyelországi vonatkozása 
is van. Miről szól pontosan ez 
a levél, és miként kerülhetett 
Békéscsabára?

E sorok íróját Sicz György, 
csabai polgár tájékoztatta Fer-
dinánd király levelének létéről. 
Az uralkodó 1531. május 24-
én, Prága várából keltezte a le-
velet. A hátoldalra írt szövegből 
derül ki, hogy a kassai bíró, az 
esküdtek és a kassai polgárok 
a levél címzettjei. A levél visz-
szautal egy évre szóló fegy-
verszünetre – inducie annue – 
mely 1531 május elejétől veszi 
kezdetét. Ferdinánd király arra 
szólítja fel a polgárokat, hogy 
ha 1531. április 22. és 1531 
május eleje között, vagy ezen 
idősáv előtt vagy után sérelmet 
szenvedtek, vagy elhódítottak 
tőlük valamit, akkor jelentsék 
azt neki, valamint Zsigmond 
lengyel királyhoz menesztett 
követéhez. Zsigmond, lengyel 

király előtt ugyanis 1531. má-
jus 17-e kezdetével egy hóna-
pig tartó tárgyalás folyik. A len-
gyel király ítélkezik azokban az 
ügyekben, melyeket jelente-
nek a számára.

Más forrásból tudjuk, hogy 
1531. január 19-én Visegrád 
mellett Habsburg Ferdinánd 
és Szapolyai János diplomatái 
három hónapra szóló fegyver-
szünetet kötöttek. Később már 
egy évre szóló fegyverszünet-
ről állapodtak meg, mely 1531 
május elejétől volt érvényben. 
(Minderről Kasza Péter és Bot-
lik Richárd tanulmányaiból tá-
jékozódhatunk.) Elképzelhet-
jük, hogy a két fegyverszüne-
ti időszak között – tehát április 
22-étől május 1-jéig – a szem-
ben álló felek egymásra tá-
madtak, területeket foglaltak 
el egymástól. Ezen viszályok 
elsimítására nyílt tehát lehető-
ség 1531. május 17-étől, a len-
gyel király előtt esedékes egy 
hónapos tárgyaláson. Jagel-
ló Zsigmond édesanyja, Er-
zsébet a Habsburg család tag-
ja volt. Zsigmond 1515-ben el-
hunyt első felesége – Szapo-
lyai Borbála – pedig húga volt 
János királynak. A lengyel ki-
rály így alkalmas személyként 
kínálkozott Habsburg Ferdi-
nánd és Szapolyai János kö-
zötti közvetítésre.

A csabai levél hátolda-
lán a kassai polgároknak szó-
ló címzés fölött – más kéz írá-
sával – további feljegyzés ol-
vasható. Eszerint 1531-ben 
Ferdinánd Szapolyai János-
sal a lengyel király előtt kö-
tendő egyezség ügyében a 
bártfaiakat utasítja, hogy ad-
ják elő sérelmeiket. Igen való-
színű, hogy Ferdinánd király 

különböző városoknak – Kas-
sának és Bártfának – egyaránt 
küldött hasonló tartalmú levelet 
a fegyverszüneti tárgyalások 
során. Lehúzott bejegyzések 
alapján valószínűsíthető, hogy 
a Békéscsabán fennmaradt le-
velet korábban Bártfán őrizték.

Ferdinánd és János kirá-
lyok emberei 1531 júliusában 
a lengyel király környezetében 
folytathatták a tárgyalást. Vé-
gül csak további harcok után, 
1538-ban, Nagyváradon került 
sor békekötésre, ám az sem 
bizonyult tartósnak. Láthatjuk, 
hogy a diplomaták előbb rövid, 
majd hosszabb idejű fegyver-
szüneteken keresztül próbál-
tak a békekötés felé haladni.

Miként került Békéscsabára 
Ferdinánd király 1531. évi le-
vele? A kéziratot a Békéscsa-
bai Evangélikus Egyházköz-
ség Levéltárában 8.a. 1. szám 
alatt őrzik, Stark Adolf hagya-
tékában. Stark Adolf Bártfán 
született, 1834-ben. Később 
Békéscsabára költözött, ahol 
szőlőnemesítőként vált ismert-
té. Minden bizonnyal ő hoz-
ta magával Csabára Ferdi-
nánd király levelét, mely tudo-
másom szerint jelenleg város-
unk legrégibb kézirata. Stark 
Adolfnak így nemcsak a Csa-
bagyöngyét köszönheti Békés-
csaba, hanem egy régi levelet 
is. (Ezúton is köszönöm Sza-
bó András Péter segítségét a 
levél értelemzéséhez. Rábai 
Krisztinának a vízjel ismerte-
tését, Füzesi Kornél levéltáros-
nak az irathoz való hozzáfé-
rést, fényképeket, méret-ada-
tokat, Sicz Györgynek a nyom-
ra vezetést és a levél fénymá-
solatát köszönöm.)

Dr. Halmágyi Miklós

Békéscsaba „legrégibb”, 16. századi irata
Fegyverszünetből a béke felé

Karácsony a néphagyományok tükrében
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Csiffáry Zsuzsanna alkotá-
saiból nyílt kiállítás a Békés 
Megyei Könyvtárban de-
cember 6-án. A december 
30-áig megtekinthető tárlaton 
az érdeklődők többek között 
tűzzománc- és akrilképeket, 
valamint karakterfigurákat, 
de kézzel készült nemez- és 
plüssfigurákat is láthatnak. 

Mint azt Csiffáry Zsuzsanna 
kiemelte, az emberek érzel-
mi és lelki állapotát igyekszik 
megragadni az alkotásaiban. 
Munkáival szeretné felhívni 
a figyelmet az élet szép pil-
lanataira, de az érdeklődése 
emellett sok mindenre kiter-
jed, például a popkulturális 
karakterekre is.

Barabás Ferenc grafikus 
nemrégiben töltötte be a 70. 
életévét, ezért úgy döntött, 
hogy egy 70 képből álló tár-
latot rendez a Lencsési Kö-
zösségi Házban. 

A Lencsési Közösségi Ház 
elkötelezett abban, hogy a 
csabai művészek időről-időre 

ott mutathassák be alkotá-
saikat a nagyközönségnek. 
Barabás Ferenc grafikus kiál-
lítása idén már a tizenharma-
dik tárlat az intézményben. 

– A kiállítás anyaga három 
témakörre épül fel, az egyik 
a Munkácsy 180 emlékév, 
a második a Holokauszt 80, 
a harmadik témakörben, az 

utcaképeken pillanatnyi álla-
potokat próbáltam megfogni. 
A többi az egyszerű jelenléti 
kép, amelyeket ebben az év-
ben rögzítettem, és a sor az 
archaikus képekkel zárul. Így 
állt össze ez a mostani kiállí-
tás – fogalmazott a grafikus.

Varga Tamás alpolgár-
mester a megnyitón kiemelte, 

hogy Barabás Ferenc egy 
olyan ismert közéleti szemé-
lyiség Békéscsabán, aki nem-
csak alkot és könyveket ké-
szít, hanem vezeti a Márvány 
Fotóműhelyt és programo-
kat szervez. A kiállítás pedig 
olyan látlelet, amelyből magát 
az alkotót is megismerhetjük. 

Gulyás Gergő

Érzelmes alkotások 70 év, 70 kép – Barabás Ferenc kiállítása 

APRÓHIRDETÉ SEK
• Matematikából korrepetálás középiskolásoknak, 

általános iskolásoknak. Telefon: 70/392-0459.
• Békéscsabán, a Tessedik utcában 235 négyzetméteres, 

több generációnak is alkalmas családi ház, 768 
négyzetméteres telken eladó. A ház az utcafronton üzlet 
kialakítására is alkalmas, parkolóval. Telefon: 30/935-7274.

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom. 
Telefon: 06-70/397-2051.

• Eladó Békéscsaba belvárosában egy 63m2 üzlethelyiség. 
Telefon: 30/935-7274.

• Szakdolgozatok nyomtatása és kötése soron kívül.  
Régi és új könyvek javítása, kötése. Telefon: 06-20/770-0494.

• Albérlet kiadó Békéscsabán, a vasútállomás és az Aldi 
közelében. 2 szobás, 2. emeleti, teljesen felújított. Csak 
hosszútávra! Telefon: 30/935-7274.

A Féling Színház Egyesület és 
a Csabagyöngye kilencedik al-
kalommal szervezte meg a Jó-
zsa Mihály Békés Megyei Vers- 
és Prózamondó Fesztivált dec-
ember 7-én. A vers ezen ünne-
pét a Józsa Misi születésnap-
jához legközelebbi hétvégén 
rendezik meg minden évben. 
Idén 36 jelentkező volt, az el-
ső felnőtt kategóriában Rutka 
Gergő, diák kategóriában Ke-
rékgyártó Viktória lett. 

Fesztivál Józsa Misi emlékére

Arany-, ezüst- és bronzérmet 
is hoztak a közelmúltban a 
békéscsabai légtornászok az 
olaszországi Ce se naticoból. 
A Sportolj Békés Megye SE 
versenyzői szép eredmé-
nyekkel jöttek haza a POSA 
Sport Légtorna Világbajnok-
ságról.

Mint azt Varró Renáta edző 
elmondta, nagyon büszke 

mindenkire. A lányok megál-
lás nélkül dolgoztak, de nem 
is volt pihenésre lehetőség, 
hiszen az országos bajnok-
ság után hamarosan jött az 
Európa-bajnokság a nyáron, 
most pedig a világbajnokság.

– A világbajnokságon két-
szerannyi ellenfelünk volt, 
mint az EB-n, és aki ide el-
jut, az már biztosan nagyon 
tehetséges, tehát igen erős 

volt a mezőny – fogalmazott 
lelkesen az edző, majd ki-
emelte, hogy nyolc gyakor-
latból három dobogós helye-
zést elérni az fantasztikus 
eredmény!

A Sportolj Békés Megye 
SE versenyzőinek eredmé-
nyei a világbajnokságról – Ju-
nior A amatőr, karika: Kosztik 
Emma Dóra 4. hely; Bondár 
Noémi 7. hely; Pelle Luca 9. 
hely. Junior B profi, karika: 
Rácz Regina 11. hely. Junior 
B profi, duo karika: Kopcsák 
Lujza & Rácz Regina. 3. hely. 
Senior profi, silk: Bácskay 
Adél 6. hely. Senior amatőr, 
karika duo: Beréné Juhász 
Evelin & Nagybalázs-Trényi 
Krisztina 1.hely. Senior ama-
tőr karika: Nagybalázs-Trényi 
Krisztina 2.hely.

Bere Mátyás

Megnyílt Éber Tamás bőrmű-
ves mester időszaki kiállítá-
sa a Munkácsy Mihály Mú-
zeumban. A tárlat, amelyet a 
művész a békéscsabai kötő-
désű neves személyek emlé-
kére rendezett, a Fény a fá-
ban címet kapta. 

A tárlat különlegessége abban 
rejlik, hogy a szóban forgó mű-
vek egy olyan, Éber Tamás 
által fejlesztett technológiával 
készültek, amely első alkalom-
mal itt debütált a nagyközön-
ség előtt.

A csabai kötődésű neves 
személyek emlékére rende-
zett tárlaton Munkácsy Mihály 

festőművész mellett olyan al-
kotók is helyet kapnak, aki-
ket esetleg a ma élők szemé-
lyesen is ismerhettek, mint 
például Rábai Miklós nép-
tánc-koreográfus, Sík Ferenc 

rendező, színitanház-vezető, 
Lenkefi Konrád bábszínház-
alapító bábművész, Gubis Mi-
hály képzőművész, Barbócz 
Sándor prímás és Kara Tünde 
színművésznő.

– Azt szerettem volna, hogy 
egy illúzió részesei legyenek 
azok, akik ezeket a műalko-
tásokat meglátják, ezért egy 
mozgásérzékelőt szereltem 
be. Amikor elmegyünk az al-
kotás előtt, akkor egy árnya-
lat-gazdag kép jelenik meg 
egy falapon. Ez technikailag 
úgy van elkészítve, hogy a fa 
van megmunkálva különböző 
vastagságúra, és egy elrejtett 
led-panellel van megvilágítva, 
mindezt egy elektronika sza-
bályozza – fogalmazott.

Ezzel az új, innováció-dí-
jas, szabadalmazás alatt ál-
ló technikával a fotó árnyalat-
gazdag képe fényként ragyog 
fel a fában. 

Az érdeklődők 2025. január 
26-ig, a múzeum Zsilinszky Mi-
hály Termében tekinthetik meg 
az alkotásokat.

Gulyás Gergő

Arany-, ezüst- és bronzérem a világbajnokságon

Remekeltek a csabai lányok
Időszaki kiállítás a Munkácsy múzeumban

Fény a fában, ismert arcokkal

A Sportolj Békés Megye SE versenyzői az olaszországi  Cesenaticoban 

Éber Tamás, a hegedűn Barbócz Sándor „fényével”

Lenkefi Konrád bábművész képe a kiállításon
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BÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ
Ajándékozzon Ön is színházat karácsonyra!

Ünnepi hangulatot varázsoltak a színpadra

Szárnyaltak az angyalok 
Megtalálták már szeretteik-
nek a tökéletes ajándékot? 
A színházjegyet vagy sza-
badbérletet még nem késő 
beszerezni a jegyirodából. 
A jegyek mellé tökéletes ki-
egészítés a pezsgős koc-
cintás művészeinkkel, vagy 
a teátrum titkait bemutató 
színházbarangolás. Részle-
tekért kérdezzék a jegyirodát 
a 66/519-550-es számon.

De lássuk, mivel is várjuk 
Önöket januárban! Az év 
első napjaiban, a téli szünet-
ben házi felolvasószínházi 
meseelőadással készülünk 
a gyerekeknek. Szép Bence 
Furfangos meséjét olvassák 
fel színészeink a házi szín-
padon Puskás Dániel veze-
tésével. Január 3–11-ig még 
megtekinthetik Tege Antal 
rendezésében A Noszty fiú 
esete Tóth Marival című Mik-
száth-adaptációt Czitor At-
tilával és Kiss Viktóriával a 
címszerepekben.

Vízkereszt napján 18.00 
órakor a Mindentudás Szín-
házi Egyeteme várja Önö-
ket a Sík Ferenc Kamara-
színházban. Bednanics Gá-
bor irodalomtörténész, kri-
tikus, főiskolai tanár ismer-
tet meg bennünket a remete 
mesterrel, Gárdonyival. Ja-
nuár 11-én a Déryné Társu-
lat vendégelőadása érkezik 

hozzánk Álmaimban Déry-
né címmel, amelyre mindösz-
sze 200 forint áron válthat-
nak jegyet.

Az NR Produkcióval kö-
zösen bemutatott Álomügye-
let január 14–15-én tér visz-
sza közkívánatra a kamara-
színházba, 16–17-én pedig 
az Idegenek és ismerősöket 
láthatják a stúdiószínházban. 
Január 17-18-19-én – aho-
gyan korábban ismertettük – 
mi utazunk: Budapesten, az 
Újszínházban nézheti meg 
kedves közönségünk Sza-
bó Magda Kígyómarás című 
drámáját Pataki András ren-
dezésében. Várjuk a színhá-
zunk, előadásaink iránt ér-
deklődő színházszerető kö-
zönséget a fővárosban is!

Január 20-án 18.00 óra-
kor folytatódik a Verskoncert 
programsorozata. A női lélek 
rejtelmeiről oszt meg titkokat 

és énekel Márki Szabina és 
Kristály Alexandra, helyszín: 
a Művész Kávéház. A hónap 
végén könnyed stúdiódarab-
bal, a Legjobb barátnőkkel 
hívjuk Önöket a teátrumba. 

Színház és irodalom ösz-
szefonódik a Bárka estjén: 
január 27-én, hétfőn 18 órá-
tól Tompa Gábor költő, a Ko-
lozsvári Állami Magyar Szín-
ház igazgatója, az Európai 
Színházi Unió elnöke lesz 
a vendégünk, hogy a Mac-
beth homloka és a Színház-
tól színházig című új kötete-
iről beszélgessünk.

Programjainkról tájékozód-
janak honlapunkon, közössé-
gi oldalainkon, ahol friss infor-
mációkat, cikkeket, tudósítá-
sokat olvashatnak.

Áldott karácsonyt és örö-
mökben gazdag új évet kí-
ván a Békéscsabai Jókai 
Színház társulata!

Koncertek advent idején az ünnepre hangolódás jegyében

Békéscsaba önkormányzata idén is megtartotta hagyomá-
nyos, adventi jótékonysági koncertjét. Most Vásáry André, az 
ország legismertebb szoprán férfi énekese adott ünnepi mű-
sort a belvárosi katolikus templomban. A koncert bevételével 
az AUT PONT Autista Gyermekekért és Fiatalokért Alapítvány 
munkáját kívánják segíteni. A szervezet 25 éve dolgozik az 
autizmussal élőkért. 

A Békés Megyei Szimfonikus Zenekar a Csabagyöngyében adott Mikulás koncertet decem-
ber 8-án. Népszerű mesefilmek zenéiből hallhatott válogatást a közönség, az élményt vetíté-
sek tették teljessé. A zenekar 65. jubileumi évadának kiemelt célja a Világom Alapítvány támo-
gatása, a koncerten is lehetőség nyílt a felajánlásra. 

A Körösparti Vasutas Fúvószenekar, Döge Csaba vezényletével a Csabagyöngye Kultu-
rális Központ Hangversenytermében adott koncertet december 7-én. A koncert anyagával az 
együttes pályázni szeretne Európa egyik legnívósabb fúvószenekari versenyére, amelyet Va-
lenciában rendeznek meg 2025 júliusában. 

Adventi hangverseny tartottak az evangélikus kistemplom-
ban december 8-án. Fellépett az Arrisus Ifjúsági Kamarakó-
rus (képünkön), a Calandrella Kamarakórus, a Békéscsabai 
Evangélikus Vegyeskar  Kutyejné Ablonczy Katalin  karnagy 
vezetésével, a Premier Művészeti Vegyeskar és Férfikar Tóth 
Olga karvezetővel, valamint a Čabianska Ružička Ocsovszki 
Ildikó karnaggyal.

Rákász Gergely Tél című orgonakoncertjét hallgathatta 
meg a közönség a Csabagyöngye Kulturális Központ nagy-
termében december 3-án. Az est során a koncertorgonista 
egyik mentoráltja, Szigeti Bence egy katedrális történetét fel-
ölelő gitárjátékkal járult hozzá a hangverseny sikeréhez. Az if-
jú művészt – több más fiatallal együtt – a Rákász Gergely Ala-
pítvány támogatja. 

Az Angyalok szárnyalása 
– egy év kihagyással – de-
cember 15-én ismét elhoz-
ta az ünnepek szeretetteljes 
hangulatát a közönségnek a 
Békéscsabai Jókai Színház 
Nagyszínpadára.

A Degré utcai Gyöngyház 
Integrált Szociális és Gyer-
mekvédelmi Központban már 
jóval a fellépés előtt folytak a 
próbák, ahol Tarsoly Krisztina, 
a műsor egyik szervezője ko-
ordinálta a lelkes résztvevőket. 

A színművész, rendező egy-
fajta töltekezésként írta le a 
folyamatot. 

– Nagyon fontosnak tar-
tom, hogy az együttélésben 
társak legyünk, elfogadjuk, 
tiszteljük és segítsük egymást. 
Mindannyiunknak szükségünk 
van erre, nemcsak az eleset-
teknek. Aki részt vett valaha 
is ilyen előadáson, azt meg-
taníthatta ez az összefo-
gás, ez a hozzáállás egy ki-
csit jobbnak lenni a világban 
– emelte ki Tarsoly Krisztina.

A szociális központ peda-
gógusai töretlen lelkesedés-
sel és segítőkészséggel asz-
szisztáltak a próbafolyamat 
során. Az intézményben dol-
gozó Deim Krisztina elmond-
ta, sokat jelent számukra a 
rendezvény, mert segít a tár-
sadalmi elfogadásban és ab-
ban, hogy a nézők jobban 
megismerjék az intézményt 
és annak ellátottjait. 

Az esten a Jókai színház 
művészei és a fogyatékos-
sággal élő fiatalok együtt va-
rázsoltak ünnepi hangulatot a 
színpadra Tarsoly Krisztina és 
Komáromi Anett színművé-
szek szervezésében. Közre-
működött a Békéscsabai Pe-
tőfi Utcai Általános Iskola Kó-
rusa Greksza Attiláné karnagy 
vezetésével. Az est bevételét a 
színház a Gyöngyház Integrált 
Szociális és Gyermekvédelmi 
Központ számára ajánlotta fel. 

Kintner Nikolett
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